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SPET SE JE O B R N ILO  LETO

S lovenski čebe lar stopa v dvainsedem deseto le to  svojega izha jan ja . Z ves ti bogati 

t ra d ic ij i in  zahtevam  novega časa začenjam o novo  le to  v  t rd n i ve ri, da bom o z vašo p o 

m očjo  in  pod po ro  J u d i v tem  le tu  p r ib l iž a li g las ilo  po vseb in i in  o b lik i težn jam  in  po trebam  

s lovensk ih  čebe la rjev te r  se iz o g n ili m o re b itn im  p o m a n jk ljiv o s tim  in s labostim .

N a j bo ko ra k , k i  ga n a p ra v im o  v novo  le to, p reže t z upanjem  in  vero, da bo p rines lo  

slehernem u čebe la rju  in  p r i ja te lju  našega čebe/arstoa predvsem

M N O G O  O SEBNEGA ZAD O VO LJSTVA ,

SREČE IN  USPEHOV,

KAR OD SRCA Ž E L I

U R E D N IŠ TV O  IN  UPRAVA
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N A Š E  N A L O G E  V L E T U  1 9 7 0
V a l e n t i n  B e n e d i č i č

O organizacijskih zadevah je težko pisati tako, da bi bilo za čebelarje zani
mivo in privlačno. Čebelarji pač radi berejo strokovno čtivo in poslušajo strokovna 
predavanja, ki so zanje vedno zanimiva, če že ne za starejše, pa za mlajše čebe
larje. Naše čebelarstvo pa stoji ta čas pred tako važnimi, zahtevnimi in hkrati 
odgovornimi nalogami organizacijskega značaja, da se moramo vsaj organizirani 
čebelarji bolj na drobno seznaniti z njim i.

Na občnem zboru Zveze čebelarskih društev za Slovenijo dne 8. maja 1966 
smo sprejeli delovni program za 200-obletnico dunajskega življenja in delovanja 
našega rojaka, prvega čebelarskega učitelja na Dunaju Antona Janša. Tam je delal 
od leta 1766, ko je tja prišel meseca decembra, do konca leta 1773, ko je tam 
umrl. Program je bil nato še izpremenjen in dopolnjen na seji upravnega odbora 
Zveze dne 19. XI. 1967. Objavljen je bil v 1. številk i Slovenskega čebelarja leta 
1968.

Od delovnega programa smo izvršili do zdaj naslednje naloge:
Izdali smo zgodovino slovenskega čebelarstva, ki jo je napisal L. Debevec 

pod naslovom »S čebelami in čebelarji skozi stoletja«. V Slovenskem čebelarju 
smo priobčili nekaj člankov o čbeelarstvu v naših krajih v dobi Antona Janša. 
Zgradili in dokončno opremili smo plemenilno postajo Antona Janša pod Zelenico, 
ki ima edinstveno lego tako v strokovnem kakor tudi v turističnem  pogledu. Vred
nost objekta je ocenjena na nad 7 m ilijonov starih dinarjev. Nudili smo pomoč 
pri gradnji plemenilne postaje v Kamniški B istric i. Zbirali smo predmete za čebe
larski muzej v Radovljici.

V letu 1970 pa stoje pred nami naslednje glavne naloge:
Gradnja čebelarskega izobraževalnega centra (ČIC) na Brdu nad Lukovico. 

Nobenega dvoma ni, da je ta naloga v vsem programu najtežja, te r v pogledu de
lavnosti članstva in zbiranja denarnih sredstev najzahtevnejša. Je pa za naše čebe
larstvo z bogato trad icijo  in za našo skupnost ta naloga hkrati zelo odgovorna. 
Sporedno z gradnjo ČIC, naj bi postavili v tem letu po možnosti tudi dva čebel
njaka za preizkušanje čebeljih rodov.

Naša nadaljnja naloga v letu 1970 je poglobitev dela pri zbiranju predmetov 
za čebelarski muzej v Radovljici.

To sta torej glavni nalogi, ki jih  moramo intenzivno opravljati v letu 1970. Ob 
stopu v novo leto 1970 je tedaj nujno, da seznanimo člane tudi še o tem, kaj vse 
smo napravili za izvrševanje teh nalog že v letu 1969 in kako naj organiziramo 
delo v letu 1970, da bi mogli naloge uspešno dokončati.

V letu 1969 si je vodstvo organizacije prizadevalo, kako bi zagotovilo manjka
joča sredstva za gradnjo ČIC. Na mnogih sejah upravnega odbora smo namreč 
v obširnih razpravah ponovno ugotavljali, da organizacija sama, brez družbene 
pomoči, ne bo zmogla dovolj sredstev za gradnjo. Hkrati se je postavljalo dokaj 
ostro tudi vprašanje tekočega vzdrževanja. Večina čebelarjev si tudi ni bila na 
jasnem, kakšen javno-pravni značaj bo imela ta naša ustanova. Med letom smo 
vse tes tvari to liko  razčistili, da bomo lahko spomladi I. 1970 že začeli z gradnjo.

Že meseca marca 1969 smo vložili pri Republiški konferenci SZDL obširno 
vlogo o aktualni problematiki našega čebelarstva s predlogom, da bi sklicali sesta
nek za te stvari pristojnih državnih in družbenih organov, na katerem naj bi sku
paj z zastopniki naše organizacije skušali najti ustrezno rešitev. Zaradi številnih 
zadržkov je prišlo do tega sestanka šele 9. oktobra 1969. Nekateri odločujoči

2



povabljenci pa se tudi takrat niso mogli udeležiti sestanka. Zato se je predsednik 
Zveze z njim i še posebej sestal in sicer dne 4. novembra 1969 s predsednikom 
Komiteja za km etijstvo in gozdarstvo pri Izvršnem svetu SR Slovenije in dne
6. novembra s predsednikom SO Domžale. Na posameznih sestankih so bili spre
je ti naslednji zaključki.

Na sestanku, ki ga je organizirala Republiška konferenca SZDL dne 9. oktobra 
1969 in so udeleženci prej prejeli zadevno gradivo, so vsi soglašali, da je našemu 
čebelarstvu ČIC potreben in da je vredno še dalje delati na tem, da se ta zamisel 
uresniči. Glede izdaje raznih publikacij od leta 1970 do leta 1973 pa naj Zveza 
žo meseca novembra I. 1969 dostavi celotni program večletnega publiciranja v 
evidenco Skladu SR Slovenije za pospeševanje založništva, da si zagotovi ustrezno 
denarno pomoč

Na sestanku s predsednikom Komiteja za kmetijstvo in gozdarstvo pri Izvrš
nem svetu SR Slovenije dne 4. novembra 1969 pa je po izčrpnem obravnavanju 
zadeve predsednik komiteja predlagal, naj vloži Zveza na Komiteju za kmetijstvo 
in gozdarstvo pri Izvršnem svetu SR Slovenije prošnjo za kredit in sicer v višini 
vseh manjkajočih 75 m ilijonov starih dinarjev. Kredit bo dodeljen za dobo 15 let 
s 4 ,5%  obrestmi. Prva anuiteta bi zapadla v plačilo po petih letih. Poiskati pa je 
treba še zmožnega poroka.

Na sestanku direktorja podjetja Medex in predsednika Zveze s predsednikom 
SO Domžale dne 6. novembra 1969 je po daljši razpravi predsednik občine pred
lagal, naj ostane prehodno vprašanje zmožnega poroka odprto, č im  pa bo vloga 
za dodelitev kredita, ki jo bo predložila Zveza, dospela pri banki tako daleč, da bo 
nastopilo vprašanje poroka, bi se ponovno sestali in zadevo uredili. Po izjavi 
predsednika občine Domžale ne sme biti vprašanje poroka vzrok, da Zveza ne bi 
prišla do potrebnega denarja. Obenem je pripomnil, da se bo občina odrekla da
jatvam v zvezi z gradnjo in da se bodo dobila kaka sredstva tudi pri Skladu za 
pospeševanje kmetijstva, ki se ta čas ustanavlja pri občini.

Pri Republiški gospodarski zbornici pa je dobil predsednik Zveze zagotovilo, 
da bo stroške za vzdrževanje vodje centra predvidoma nosila zbornica, ker gre za 
pospeševanje kmetijske dejavnosti.

Na vseh sestankih je predsednik Zveze pojasnjeval, da naša društvena orga
nizacija ni kreditno sposobna. Navzlic temu so svetovali, naj se odločimo za 
kredit, ker pač ni druge možnosti, da bi prišli do denarja.

Zveza je vložila dne 19. novembra 1969 na Komiteju za kmetijstvo in gozdar
stvo pri Izvršnem svetu SR Slovenije prošnjo za dodelitev kredita v višini 70.000 
dinarjev. Dne 20. novembra 1969 je predložila Skladu SR Slovenije za pospeševanje 
založništva v evidenco program izdajanja knjižnih publikacij od I. 1970 do I. 1973.

Zdaj je naloga članov te r zlasti izvršnih odborov čebelarskih družin in društev, 
da posebno v zimskem času leta 1970 začnejo v zvezi z gradnjo centra zbirati 
sredstva z vnovčenjem priznanic v obliki žebljev, opeke in kamnov te r obveznic.
Zbiranje bomo organizirali po naslednjem načrtu:

Priznanice za cena din komadov Skupaj vrednost din

žeblje 1 20.000 20.000
opeke 10 10.000 100.000
kamne 50 3.000 150.000
obveznice 100 3.000 300.000

vsega 570.000
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Žebljev in opek je vnovčenih do zdaj že za okrog 90.000 dinarjev. Zdaj bo dala 
zveza v tisk  še priznanice za kamne in obveznice. Razdelila jih  bo predvidoma 
meseca februarja 1970 na prvi seji upravnega odbora. Od premoženja Zveze in 
prispevkov članstva bomo na ta način zbrali skupaj okrog 750.000 dinarjev, torej 
enako vsoto, kolikor bo znesla pomoč, ki jo bomo prejeli od skupnosti. Poleg tega 
bomo skušali organizirati v nekaterih krajih tudi zbiranje gradbenega lesa. Na tak 
način bomo zgradili ČIC predvsem z našimi žulji in sredstvi, ker bo v resnici 
naša last.

Kakšen bo javno-pravni značaj ČIC?
Že ime samo pove, da bo njegova osnovna naloga izobraževanja čebelarjev. 

Čebelarji se bodo izobraževali v različnih tečajih (za začetnike, napredne čebe
larje, vzrejevalce matic, čebelarske preglednike, opazovalce gozdnega medenja, 
za mikroskopiranje, pridelovanje sortnih medov, predavatelje itd .). To so izrazito 
pospeševalne naloge, ki so po društvenih pravilih osnovna dejavnost naše or
ganizacije.

ČIC bo torej neke vrste notranja organizacijska enota naše Zveze in je v tem 
zapopaden tudi njegov status —  njegov javno-pravni značaj. V zemljiški knjigi bo 
v smislu zadevnih predpisov vknjižena lastninska pravica za kupljeno zemljišče, 
seveda s ČIC vred na Zvezo. Tako bo Čebelarski izobraževalni center last vseh 
v Zvezi organiziranih čebelarjev, ki bodo imeli prek svojih družin in društev 
popolen vpliv na njegov razvoj in delovanje. Poleti, ko predvidoma ne bo tečajev, 
oziroma bodo bolj poredko, bomo uporabljali ČIC tudi za turistične namene, da se 
bo tako laže vzdrževal.

Zbiranje čebelarskih predmetov za muzej nameravamo organizirati takole:
Pri izvršnem zboru Zveze bo poseben poročevalec za čebelarski muzej v 

Radovljici. To nalogo bo prevzel prof. Stane M ihelič, ki bo hkrati zastopal našo 
čebelarsko organizacijo v odboru čebelarskega muzeja v Radovljici. Enako naj 
določijo tudi vsa društva in družine v odborih po enega poročevalca za čebelarski 
muzej. Dne 23. novembra 1969 je bil sestanek pri čebelarskem muzeju v Radov
ljic i. Za Zvezo sta se udeležila sestanka prof. Stane M ihelič in predsednik ZČDS. V 
smislu zaključka na sestanku je prof. Stane M ihelič sprejel nalogo, da bo sestavil 
do konca leta 1969 dolgoročni načrt za razvoj Čebelarskega muzeja. Dolgoročni 
načrt bo potem osnova za sestavljanje letnih delovnih programov. V smislu spre
jetega delovnega programa bo dajal'poročevalec Zveze navodila za delo poroče
valcev pri društvih in družinah. Lahko upamo, da bo na ta način organizirano delo 
v prihodnje bolje uspevalo. Seveda pa bo uspeh odvisen ne samo od delavnosti 
poročevalcev, temveč tudi od delavnosti in prizadevnosti delovnega kolektiva 
Čebelarskega muzeja.

V letu 1973 ob 200-obletnici smrti Antona Janša so predvidene večje spo
minske proslave in prireditve v njegovem rojstnem kraju na Breznici, v kraju nje
gove smrti na Dunaju, ob otvoritv i ČIC na Brdu nad Lukovico in spominske sobe 
Antona Janša v čebelarskem muzeju v Radovljici. Čebelarski muzej naj bi bil ob 
teh prireditvah še posebna privlačnost za udeležence. V zadnji tre tjin i meseca 
januarja 1970 bo predvidoma v Ljubljani skupna seja zastopnikov avstrijske in 
čehoslovaške organizacije z namenom, da se formira za skupne prireditve skupni 
prireditveni odbor in sestavi delovni program.

Leto 1970 bo zahtevalo torej od nas vseh velike duševne in telesne napore. 
Naloge pa bomo uspešno izvršili le, če bomo enotni in trdno strnjeni okrog svoje 
organizacije. Naša organizacija beleži kljub skromnim delovnim pogojem v zad
njih letih nekaj zares lepih delovnih uspehov. Na terenu pa so zadnji čas na delu
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tudi nam nenaklonjene sile, ki nas skušajo v iskanju lastnih koristi razdvajati, 
čebelarji, varujte svojo organizacijo in ne dovolite jim  tega, da bi vas razdvajali 
zlasti ne ta čas, ko nam je enotnost tako zelo potrebna!

Zaključujem z željo, da bi bilo kritično leto 1970 za nas vse, za posamezne 
čebelarje in za organizacijo srečno, uspešno in tudi medeno!

D E L O  P R I  Č E B E L A H  V  J A N U A R J U

F R A N C  L O B N I K

Ker je bila jesen lepa, so se čebele lahko lepo pripravile, da bodo dobro pre
zim ile in da jih  tud i hud mraz ne bo prizadel. Izkušnje kažejo, da so pozimi ne
mirne čebele tistega čebelarja, k i jim  ni dal pravočasno prilike, da bi si uredile 
zimsko domovanje. Tudi čebelar takih čebel je pozimi nemiren in se boji prvega 
izletnega dneva.

Zato bo vsak čebelar storil vse potrebno, da bodo čebele pozimi varno pre
skrbljene.

Januarska (zimska) navodila so za vse vrste panjev enaka. To je, da je treba 
čebele zaščititi pred mrazom, vetrom, soncem in nemirom.

Pravilo naj bo, da čebele pozimi potrebujejo zračen, ve lik  prostor, k i mora 
b iti zaščiten od zunanjih sprememb zraka, mraza, vetra, toplote in pred zunanjim 
nemirom. Dobro zaščitene čebele ne bodo grižave in poraba hrane bo majhna, 
kar je važno za prebavila, da lahko dolgo vzdrže hudo zimo.

Možno je, da ima zbiranje blata v črevesju svoj pomen,- ko liko r čebel, to liko  
kapljic, k i uravnavajo čebelam telesno toploto. Prav tako je tudi kapljica medu v 
golši regulator toplote. Če so čebele pozimi zdrave in močne, je možno, da vzdrže 
pol leta brez čiščenja. Mnogo čebeljih družin porabi malo hrane, dokler ne za
lega. Čebelji grozd zelo dobro zadržuje toploto s čebeljim i dlačicami, ker so če
belice tako stisnjene v obliko krogle, da zavzamejo najmanjši prostor za površino 
grozda, k i po malem oddaja slab zrak in sprejema novega.

V panju je lahko pozimi led, a dobro ni. Čebele so zmožne na kratko razdaljo 
2 do 3 dm uravnavati toploto za preko 40(' C razlike. Zato se ne bojim o zanje po
zimi, če smo jih  oskrbeli z vsem potrebnim.

Januarja pustimo čebele p ri m ira v  vsakem primeru. Zastrimo jim  sončne 
žarke, obvarujmo jih  z zaslonom pred vetrovi. Prisluškujemo jih  občasno s cevko, 
če je v družini kaj narobe, in to na žrelu. Izpred panjev odmečemo sneg daleč 
proč. Učimo se iz kn jig  o čebeli in p riprav lja jm o inventar za pomladno in poletno 
delo pri čebelah. Vsak sam najbolj ve, kaj mora še napraviti za čebelice.

Pred panji naj bo poševno položena 120 cm široka strešna lepenka. Če je le 
to liko  toplo, da bodo čebele izletavale, si bo marsikatera opomogla na top li pod
lagi, k i jo sonce h itro  ogreje, čeprav je še okoli mnogo snega.

Čebelje družine kontroliram o tako, da jih  poslušamo z gumijasto ali plastično 
cevko, k i mora b iti primerno dolga, z notran jim  premerom okoli 1 cm. Tudi ta 
način opazovanja bi priporočal pro ti večeru; če že razburimo čebele, sc družina 
lahko do ju tra  um iri. Slišali bomo, da družine enakomerno brn ijo , in tako vemo, 
da je vse v  redu. Če pa se brnenje spreminja ali celo prekinja, je gotovo v  družin i
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kaj narobe. Preti koncu januarja a li februarja je brnenje že močnejše, a enako
merno.

Če pričakujemo čistiln i izlet, gremo s cevko od žrela do žrela in prisluškuje
mo družine, kako se oglašajo na eni ali dva trka  po panju in si vse zapišemo. 
Težje razburimo boljše družine in  to je znamenje, da čebele dobro prezimujejo in 
da so zdrave.

Še eno preizkušnjo napravimo p ri žrelu tako, da povohamo zrak, k i izhaja iz 
panja. Če prijetno diši, je to tud i znamenje, da je družina zdrava in  da sta v  redu 
hrana in zračenje.

T ik  pred žrelom se lahko z roko zaznava sprememba toplote, k i izhaja iz 
panja.

Tako imamo na vo ljo  omenjene načine, da z n jim i preverjamo, kako čebelje 
družine prezimujejo.

Svetujem, da redno odmetavamo od panja sneg daleč proč, zato da bo zemlja 
pred panji manj vlažna. Dobro je, da so okoli čebel bolj zadaj drevesa, da imajo 
ob snegu boljšo orientacijo, dokler je še čist po površini. N i napačno sneg posipati 
s senenimi plevami, da čebele laže pridejo do vode.

LR panje sem tudi več let dobro prezim il, ker sem jih  zložil skupaj na ležišča 
s suhim listjem. Med panje sem dal debele slamarice, tako da sem lahko pokrove 
nemoteno dvigal. (Veljal bi tud i stripor, povit v strešni lepenki). Za panje sem 
dal debelo steno iz suhega listja, na panje pa več slojev papirja. Vse skupaj sem 
pokril s strešno lepenko do žrel. Spomladi ni bilo nobenih izgub in panji so b ili 
suhi, družine močne in delavne. B iti pa morata dva nastavka, da im ajo čebele 
dovolj zraka, k i se počasneje ohlaja in segreva, kar je za družine ugodnejše. Če pa 
LR panji stoje posamezno, bi pa m orali im eti pogrinjala iz slamnatih stožcev ali 
strešne lepenke.

V januarju je čas, da zbiramo mrtvice p ri sum ljiv ih  čebelarskih obratih  za 
pregled pršičavosti. Z b ira ti je treba čiste, lepe mrtvice, k i ne smrdijo. Po 40 jih  
deni v zračno škatlico, na katero napišemo številko panja, iz katerega so mrtvice. 
Za ugotovitev zdravja čebel je najprimernejši p rv i čebelji izlet. Takrat zberem 
spredaj okoli 100 sum ljiv ih  čebel te r jih  pregledam z mikroskopom. To je masovni 
pregled, k i je najboljš i prim er za ugotavljanje zdravja čebel.

F o to : inž. F. Š ivic
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V P R A Š A N J E  N A Š E G A  P A N J A
F R A N C E  G U N A

Težko sem se odločil za ta članek, četudi m i že leta in leta sili pod pero. 
Vprašanje našega panja namreč povzroča med slovenskimi čebelarji precej vroče 
k rv i, kadarkoli ko t navidezno ugasli vulkan znova butne na dan. Stvar je pa ven
darle vredna premisleka in prav je, da se ob člankih, k i nam jih  o tem vprašanju 
nudi Slovenski čebelar, pomudimo ter zavzamemo do n jih  svoje stališče.

Slovenci imamo dva panja — to sta kran jič in Žnidaršič, k i upravičeno slovita 
ko t naša dva najpomembnejša pa tud i najboljša panja — vsak seveda po svoje, 
vsak za svoje posebne namene.

O kranjiču skoro ne bi bilo treba dosti razpravlja ti, saj je b il od Janševih 
časov pa do konca preteklega stoletja to gotovo najbolj pripraven, praktičen in 
racionalen panj. Ima namreč nekatere prednosti, po katerih še danes prekaša vse 
druge panjske sestave. Njegov obod je izredno preprost, lahek in poceni ko t pri 
nobenem drugem panju. Vsak si ga lahko naredi sam z najskromnejšim orodjem. 
Po ob lik i je zelo priročen ne le za prevoz, temveč tudi za prenašanje na pašo. Ra
zume se, da je prav rako prikladen za zlaganje v skladnice. Za razmnoževanje, t. j. 
za čebelarjenje na roje jc neprekosljiv in bi še danes prišel v poštev za trgovanje 
s čebelami. Enako s pridom bi ga uporabljal začetnik, k i želi na h itro  povečati 
število svojih plemenjakov. Zaradi teh in številn ih drugih dobrih strani ga še danes 
marsikak preudaren čebelar visoko ceni. — V novejšem času pa so ga vendar 
zelo izpodrin ili panji s premičnim satjem, kar je popolnoma razum ljivo. Saj bi se 
tudi Janša, če bi danes živel med nami, ko t napreden čebelar odločil za kak mo
deren panjski sistem.

Drugi naš panj jc  »Žnideršič«, k i ve lja  ko t naš sodobni panj. N jegov ugled 
med slovenskimi čebelarji je tolikšen, da se v tem pogledu lahko meri s slehernim 
najnaprednejšim panjem svetovnega slovesa. Za njegovo tem eljito  pretehtano 
konstrukcijo  in funkcionalnost nam jamči ne le ime njegovega avtorja Antona 
Žnideršiča, temveč tudi imena njegovih propagator je v : Avgusta Bukovca, M artina 
Humeka, Franca Rojine, Andreja Kalana, Jožeta Okorna, H inka  Peternela in mno
žice drugih. Četudi so danes že vsi v  grobu, so ti možje še vedno in nesporno ve
like avtoritete na področju slovenskega čebelarstva. Za Žnideršičev panj so se od
ločili, ko so se prej razgledali tud i po drugih panjskih sistemih te r jih  tem eljito 
spoznali in preizkusili.

Mnogo nam pove dejstvo, da se je začel Žnideršičev panj najbolj š iriti zlasti 
potem, ko so imeli slovenski čebelarji že prej dosti priložnosti, da se seznanijo 
z vsemi tip i evropskih in ameriških panjev. Saj je že leta 1907 izšel Lakmayerjev 
»Umni čebelar«, v  katerem so tako rekoč enciklopedično podani vsi takra t najbolj 
znani in upoštevani panji s premičnim  satjem — od ležečih do večnadstropnih 
stoječih in nakladnih panjev. Knjigo je izdala Mohorjeva družba in je torej mno
žično prišla med naše ljud i. K ljub temu so se slovenski čebelarji oprije li Žnider
šiča, brž ko so zanj zvedeli in brž ko so si ga mogli ogledati in nabaviti. — Lak- 
maverjev »Umni čebelar«, k i je b il dnedvomno naš najbogatejši čebelarski p ri
ročnik tistega časa, pa je razmeroma kmalu zastarel —  zastarel v  ve lik i meri ravno 
zato, ker je izšel to liko  prej, da pisatelj še ni mogel zajeti vanj Žnideršiča in  čebe
larjenja v  njem.

AZ-panj a li kra tko  »Žnideršič« upravičeno velja ko t standardni slovenski panj. 
M im o njega n i mogla nobena poznejša naša čebelarska literatura. V vsakem na
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šem čebelarskem priročniku je vzet, prikazan in obarvan ko t naš klasični panj, 
ob katerem avtor razvija ves naš način čebelarjenja. Prvi nam ga je predstavil 
izum ite lj sam 1. 1910 v Slovenskem čebelarju, našem glasilu, k i je mnogo let po
speševalo širjenje tega panja po naši domovini. Leta 1925 je izšla tudi Žnidarši
čeva knjiga, k i že z naslovom »Naš panj« razodeva svoj smoter. Ob Znideršičevem 
panju podajata slovenski način čebelarjenja tud i Donat Jug v  svojem »Praktič
nem čebelarju« ter dr. Jože Rihar v »Praktičnem čebelarjenju«. — Ta panj je da
nes ukoreninjen v slovensko zemljo še globlje ko t nekdaj kranjič. Kadarkoli go
vorim o o tem ali onem čebelarskem opravilu, nam je kar samo po sebi umevno, 
da se nanaša na Žnideršiča — čeprav panja izrecno n iti ne omenimo. Z n jim  smo 
tako zadovoljni, da resno odklanjamo uvajanja kateregakoli drugega pnja.

S tem pa ni rečeno, da se hočemo obdati s k ita jsk im  zidom. N ikako r nismo, 
n it i ne smemo b iti p ro ti temu, da nas Slovenski čebelar seznanja tudi z drugim i 
panjskim i sestavi; to je celo njegova dolžnost, zlasti še, ker so pisci takih  član
kov resni, prizadevni in razgibani čebelarski strokovnjaki. Toda, ko gre za odlo
čitev, kateri panj bomo obdržali ko t enoten slovenski panj, pa je na mestu trezna 
preudarnost.

Kakšen panj, pre ljubi m oji Slovenci, pa pravzaprav hočete? N ajpre j si mo
ramo b iti namreč na jasnem, kakšen naj bi b il panj, k i bi — če že ne v polni meri 
— vsaj najbo lj ustrezal zahtevam uspešnega čebelarjenja. Naj citiram  Riharja-. 
»Panj mora b it i čebelam toplo bivališče, čim bolj enostaven ter lahek in pripraven 
za prevažanje.« Te tehtne in jedrnate besede bi le nekoliko dopolnil. Panj naj bi 
imel pri čim manjšem zunanjem obodu vendar dovolj izdatno prostornino na 
znotraj. Medišče naj bi bilo na vsak način nad čebeljim gnezdom, ker to veleva že 
naravna razporeditev čebeljih prostorov. Ker najbrž ne bomo n iko li eksperimen 
tira li s panjem v ob lik i votle krogle, k i bi se sicer najbolj skladala z naravno ob li
ko čebeljega gnezda, bomo tud i še za naprej ostali p ri pokončni prizm i. Ta naj 
bi s svojo prostornino oziroma kapaciteto ustrezala poprečni, srednje močni d ru
žini. Zaradi e n o s t a v n o s t i ,  k i je za rokovanje v  čebelarstvu posebno važna, 
naj ima panj samo dve etaži: eno samo plodišče in eno samo medišče. Vsi nadalj
n ji nastavki, naklade ali nadstropja vod ijo  v kompliciranost. Kadar je namreč 
medišče zanešeno z medom, ga pač z veseljem iztočim, in če mi da 15 do 20 kg, 
je tudi kar vredno točiti. Če se pa paša le še nadaljuje ali celo stopnjuje, bom pa 
točil še v drugič a li v tre tjič  —  seveda še z večjim  veseljem. Pogosto točenje me 
n iti malo ne bi motilo, saj je ob dobri paši, ko je vsa žival zunaj, dosti laže točiti 
ko t pa po končani paši. Kadar v Sloveniji pošteno zamedi hoja, pa ne bo nobeden 
previden in izkušen čebelar grm adil naklado na naklado, da se mu hojevcc strdi 
v satju, temveč bo točil kar sproti — mnogo rajši prezgodaj ko t pa prepozno.

Noben satnik naj bi ne b il n iž ji od 26 cm in ne krajši ko t 41 cm, da res nekaj 
tekne. Saj nam matica zaleže že v maju tak sat do zadnjega kotička — torej ni 
prevelik. V njem mora b iti prostora najmanj za 2 kg medu. M anjši satniki so za 
mudno igračkanje. Bolje je nekoliko manj satov, pa tis ti dovolj ve lik i. S tem se 
delo p ri vseh čebelarskih oprav ilih  zelo poenostavi.

Kadarkoli razm išljam  o tem, kakšen naj bi bil idealen panj, pridem vedno do 
zaključka, da je takem u idealu še najbližji naš Žnideršič. Ko sem ga prvič zagledal, 
mi je bil všeč, a ko sem preštudiral avtorjeva navodila, so se mi zdela skrbno 
premišljena. Na tem panju vidim zlasti tele dobre strani:

1. Satnik racionalne mere, k i je tako preprost, da ga lahko obrneš, kakorkoli 
ti veleva situacija v  panju, v točilu ali v  omari. Ker se v panj ne obeša, temveč 
se postavlja na drogove in med kvačice, ne potrebuje n ikakih  podaljškov n iti za
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obešanje n it i za razstoj — je torej gladek na vse strani. Zato ga v  medišču lahko 
obrnemo s celicami navzdol, s čimer dosežemo, da čebele zazidajo še praznino 
ob spodnji latici. Tako je izkoriščena vsa notranja svetloba satnika, s povečano 
površino sata pa je silno povečana tud i njegova trdnost oziroma nosilnost, ker se 
odslej opira še na spodnjo latico.

2. Enotna m era satnikov v plodišču in medišču nam  daje m ožnost prestavlja 
n ja zalege, kar se je po m nogoterih naših izkušnjah odlično izkazalo pri čebelar
jenju na med.

3. Medišče je skladno s plodiščem, kar pride zelo prav ne samo za prestavlja
nje zalege, temveč tudi za nastavljanje praznega satja, nastanitev ločenih družin, 
združevanje, prezimovanje v  medišču itd.

4. Debela plast zraka v  izpraznjenem medišču je pozimi zelo topla odeja če
belam v plodišču, posebno še, če je prostor za vratc i tesno zapažen.

5. Zunanji obod Žnideršiča je preprost, kompakten in dovolj trden za prevoz 
na pašo, obenem pa zelo pripraven za skladanje na pasišču.

6. Ker se opravlja  od zadaj, je kakor nalašč za čebelarjenje v  u ljn jaku, k je r 
se panji stisnejo drug ob drugega ko t predalčki v omari. Tu se med sabo grejejo, 
zaščiteni pred mrazom in vetrom. Izpostavljena je le prednja stena, k i pa je prav 
zato trojna. V o k rilju  u ljn jaka  je torej ta panj izredno topel, čeprav ima stranske 
stene morda le po 20 mm debele.

7. Tudi les je v  tak i skladnici najbolj zavarovan, kar je zelo važno. Saj v id i
mo, kako nam sonce in dež glodata izpostavljene sprednje končnice k ljub  širokemu 
strešnemu napušču uljn jaka.

»Ti pa kar naravnost navijaš za Žnideršiča,« me bo ustavil ta ali oni. Da, p ri
ja te lj, prav zares. Zakaj pa ne! Prepričan sem namreč, da bi tudi marsikak Rus 
ali Američan navija l za ta naš panj, če bi ga le pošteno spoznal in preizkusil. A 
to se ne bo zgodilo zlepa, zakaj oni niso ko t m i Slovenci, k i za vsem tu jim  žejno 
hlastamo, svoje lastno pa zametavamo. Še staro marelo opevamo, če je le uvožena.

O USTREZNOSTI PANJA ZA NAŠE ČEBELARJENJE

O ustreznosti različnih panjev za čebelarje v naših klimatskih, rastlinskih, agrarnu 
organizacijskih in tehničnih razmerah je bilo v Slovenskem čebelarju zadnja leta že precej 
napisanega. Pri tem so pa mnogokrat osebnostna razpoloženja imela vpliv na malce preveč 
enostransko prikazovanje vrednosti enega in drugega panja. Prav to je begalo mlade če
belarje, predvsem začetnike, da so živeli v dvomih in spraševali, v kakšnih panjih naj če- 
belarijo.

To je tudi narekovalo članom razširjene redakcijske seje, dne 7. 12. preteklega leta, 
sklep, da naprosi enega od svojih sodciavcev, naj pove nepristransko sodbo glede 
tega. Preden objavimo njegov prispevek, priobčujemo še dvoje mnenj dveh naših izkušenih 
čebelarjev.

Uredništvo
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M O J E  M N E N J E  O  U S T R E Z N O S T I  P A N J A

I V A N  K R A J N C

N ajrajši bi se izognil polemiki, ki je nastala v  zvezi z našim  AZ-panjem, ven
d ar ini ne da miru. Vidim namreč, da prihajajo  članki v  Slovenskega čebelarja 
od čebelarjev, ki imajo celo samo pet panjev čebel. Ne mislim nikogar žaliti, tem 
več želim, da bi od glave navzdol bilo vse bolj razgledano in res strokovno. Sicer 
pa nekateri članki sodijo po vsebini v vrh, npr. tov. M ayerja in drugih, te r moram 
trditi, da Slovenski čebelar tako dobrih člankov od svojega obstoja še ni objavljal.

Čebelarim z okrog 200 čebeljim i družinami. Od tega je ena četrtina pomožnih 
panjev (eksportovci, po lovičarji in štirisatarji), ostale t r i četrtine pa so v  večini 
AZ-panji (9, 10 in 11-satarji). Imam pa še trideset amerikancev (Langstrothovcev). 
Z vsemi panji čebelarim uspešno. Nekateri znanci čebelarji menijo, da sem edini 
čebelar na Primorskem, k i čebelari s tako dobrim i rezultati. Vozim dosti in npr. 
samo na akaciji koristim  tr i paše. V donosih ne v id im  nobenih razlik pri normalnih 
srednjih pašah. Pri dobrih pašah pa AZ n ikdar ne more v korak z Langstrothovim  
panjem. V dobrih medenih letinah je glavna ovira za večje donose v  AZ-panju 
premajhna površina izhlapevanja. Sicer pa je dobrih letin malo in če je čebelarju 
takra t vseeno, če bo po panju točil 20 ali 40 kg medu, je to zanj vse v  redu. Oseb
no za mene pa ni. Povedal bi rad naslednji resnični dogodek.

Pred nekaj leti sem pripe lja l v Gorski Kotar čebele. Znanec iz Zagreba je 
nekaj u r pred menoj tud i v b liž in i razložil svoje amerikance. Med drugim  mi je 
povedal, da je b il na akaciji v Generalskem stolu, in da je med iztočil. Po š tirina j
stih dnevih, ko sem pregledoval družine, sem videl, da bom moral točiti, ker so 
čebele med v mediščih pokrivale. Ko je prišel sosed, sem se mu pohvalil. N i rekel 
nič, pač pa me je povabil, naj nekaj pogledam. Ko sem prispel na njegovo stojišče, 
se nisem mogel načuditi. Povsod je imel po š tiri naklade polne medu. Torej dva
k ra t več ko l v m o jiii panjih. Stvar se je tisto leto ponovila. Sele takra t se m i je 
posvetilo v glavi. Prosil me je, naj molčim in  svetoval m i je, naj kupim  literaturo  
te r naj se sam odločim.

Ubogal sem in obenem opazoval AZ-panj. Zamedila je akacija. Prvi dan 
1/2 kg, drugi 1 kg, tre t ji 3 kg, če trti 4 kg, peti 1 kg, šesti 1 kg, sedmi l  kg, osmi 
dan 3/4 kg, deveti dan pol kg in deseti 20 dkg. Povedal sem to tudi mojemu 
znancu, k i m i je dejal: »Ko bi t i petega dne lahko dodal novo medišče, bi imel 
v panju ne 1 kg, marveč 5 kg, enako šestega in sedmega dne.« V AZ-panju morajo 
čebele počakati, da medičina izhlapi do spec. teže 1,3, medtem pa paša mineva. 
Torej čebelarim zaradi medu in takra t ko medi, rabim  takšen panj, k i bo dal 
največ medu. Pozneje in prej pa za mene ni panj interesanten.

Glede porabe časa pri opravljan ju  čebel, točenju in drugih delih se res ne 
more p rim erja ti AZ-panj z nakladnim i panji .Z amcrikancem je ve liko manj dela 
in so vseskozi praktični. Seveda pa je treba precej prebrati, z eno besedo, učiti 
se je treba in spopolnjevati. Kdor bo čebelaril v  nakladnem panju po metodah 
AZ-panja, ne bo dosegel uspeha v čebelarstvu. Ta bo lahko tud i rekel, da je na
kladalni panj zanič. Brat Kehrle je obredel ves svet in marsikaj videl, pa je na 
Angleškem uvedel nakladni panj. Tam čebelarijo na čebele in  med, tako da 
spomladi delata dve matici za en nakladni panj. Noben panj se brez pomoči ne 
more p rip rav iti na zgodnje spomladanske paše. Za dober donos je potrebna moč. 
To velja za AZ-panj in  vse druge panje. Razen zgoraj omenjenega pa je po
trebno zazimiti družino s skladiščem hrane iznad gnezda zimske gruče. Pri Längs 
trothovem  panju naj bo to 30 do 35 kg medu. Te hrane družina ne bo porabila.
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m arveč ta  zaloga stim ulira razvoj družine. Ce pa bi jo porabila, pa bo tako  močna, 
da bo spomladi na m rtvi koprivi pred prvo akacijo nabrala toliko in še več, kot 
je porabila čez zimo.

Na kra tko  povedano, amerikanci so edini primerni panji za farmersko čebe
larjenje, za amaterja pa je tako vseeno, v kakšnih panjih in kako čebelari. To je 
moje osebno mnenje, do katerega sem prišel z le ti po mnogih spodrsljajih v svoji 
praksi.

Am eriški čebelarji čebelarijo z 850 in več panji. Vprašajmo se, če je to pri 
nas z A2-panji mogoče in zakaj ni mogoče? Zakaj pri nas čebelar s svojim i petim i 
panji daje tako tehtne izjave o ameriškem panju, češ da je zanič, ko ga mogoče 
n iti prav videl ni in ali je res ta A2-panj tako na koncu, da jokamo za n jim  in 
da zaradi nacionalnih ozirov o njem ne smemo povedati resnice? Še dolgo ne! 
AŽ-panj bo še dolgo let ostal v mojem čebelnjaku, čeprav zagovarjam nakladni 
panj, a kje pa je vsa Slovenija in povsod drugje, k je r se je razširil! Vendar prav 
zaradi tega, ker z n jim  ni mogoče čebelariti v  množičnem številu.

Ves svet se industria liz ira. Tudi pri nas bo industrija  modernizirala človeka in 
njegovo življenje. S tem tempom bo šlo tud i čebelarstvo. M alih  čebelarjev eno
stavno ne bo.

Mehanizirano čebelarstvo, avtopark in ostala mehanizacija je zelo, zelo draga 
stvar. A li m islite, da bo takščen čebelar v borbi s kemizacijo prirode (zapraševanje 
v km etijstvu, sadjarstvu in gozdarstvu) res še imel smisla in čas in  id ilo  in  da 
mu bodo nacionalni predsodki ohran ili A2-panj?

Stojišče LR panjev na Mirosanu F o to : D rago Predan

11



L E T A  1 9 7 0  B O  M E D I L  G O Z D !

J A N E Z  E R K L A V E C

Lahko bi zapisal: M orda bo medil a li verjetno bo medil. Pa zakaj ne b i požel 
to liko  slave, ko t jo je tis ti meteorolog na Golovcu, k i je napovedal, da se bo v 
Banja luki verjetno sprožil drugi potres.

Res, pravi potres bo med čebelarji, če bo tako, ko t domnevam. Po 20. sep
tembru je pri nas tako imenovano »babje leto«, ko t temu pravijo  Belokranjci. Vre
me sc je ustalilo, visok zračni p ritisk  pa je b il nad Evropo vse tja  do novembra, 
ko smo im eli le po p rv i dekadi nekaj izdatnih padavin s poplavami. V tem času 
je bilo dosti sončnih dni s temperaturam i od 15° do 20° C. Prijetne so bile zlasti 
tiste ure od 10. pa do 14 ure.

Čebelarim ko t najem nik p ri p rijazn i Pleskanovi družin i v  Braslovčah v Sa
v in jsk i dolin i. Svoj čas so im eli p ri hiši strica Jožeta, vojnega invalida iz prve 
svetovne vojne, k i je po sm rti zapustil prazen čebelnjak v  značilnem savinjskem 
slogu. V ta čebelnjak, k i se stiska k  mešanemu gozdu, sem že leta 1964 postavil 
svoje čebele. Gozd je mešan, v  njem je dovolj kostanja, smreke in  bora, hoje pa 
manj.

Tako sem obiskal čebele tud i 2. novembra po dnevu m rtv ih . B il je tak dan 
ko t pre jšn ji: m iren, jasen in v  opoldanskih urah topel. Tega dne sem zazim il če
bele.

Okrog dvanajste ure sem odšel v  gozd, če bi le še našel kak zapoznel kostanj 
v  listju. Ko sem se sklonil pod borom, sem zagledal na lis tju  drobne kapljice 
mane. Začuden sem pogledal v  vrh  in  hkra ti zaslišal dokaj slišno brenčanje. Ne 
boste m i ve rje li: na boru je bilo za cel oblak žuželk. Enako je bilo tudi na smreki. 
Po tem eljitem  opazovanju sem ugotovil, da so bile ose, k i so obletavale to no
vembrsko mano. Čakal sem tudi na čebele, a sem ugotovil le tu  in  tam kakšno 
pod vejam i smreke. Po hitrem  cikcakastcm letu sklepam, da so mano pobirale 
le ose. Tudi na hoji jih  je b ilo  precej, zlasti na mladi. Ko sem jo natančno pregle
dal, sem na zelenih vejicah opazil mastne kapljice, pa tud i zajetne krila te  ušice. 
Taka podoba se je pokazala še 16. novembra po poplavah in obilnem dežju in  se 
verjetno do danes (20. novembra) ni spremenila. Pojava ne bi omenjal, če ne bi 
šlo za roje os, k i jih  je b ilo  slišati tako ko t čebele.

Iz tega sklepam, da je letošnje »babje leto« izredno ugodno vp liva lo  na jesen
ski razvoj ušic na boru, smreki in hoji. Če bodo drugo leto spomladi normalne 
razmere za razvoj izločevalcev mane, b i se res utegnilo zgoditi, da bo v Zgornji 
Savinjski do lin i zamedil gozd. Seveda, če se to ne bo zgodilo, je dovolj znanstvenih 
razlag, da se moja napoved ni uresničila. Zato mi, dragi čebelarji, ne smete za 
m eriti! Te vrstice sem napisal za veselo upanje v  dolgih zimskih večerih, ko je 
»čebelarska romantika« v  prijate ljskem  krogu še vedno tolažba za beton in  železo 
današnjih dni.

POSNEMNJA VREDNA GESTA TOVARIŠA BABNIKA

Znani čebelar Jože Babnik iz Dravelj pri Ljubljani je daroval za gradnjo čebe
larskega izobraževalnega centra 10.000 (m ilijon starih d inarjev); za tiskovni sklad 
»Slovenskega čebelarja« pa je daroval 100 din.

Ko se tov. Babniku iskreno zahvaljujemo za njegov dar, želimo, da bi bil ta 
primer vzpodbuden ostalim  čebelarjem.

Uprava ZČDS
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O D  P R A V I L N E G A  V Z I M L J E N J A  J E Z A V I S N A  
S P O M L A D A N S K A  M O Č  Č E B E L J E  D R U Ž I N E

J u l i )  M a y e r

Spremembe v km etijstvu narekujejo našim čebelarjem, da reform ira jo —  spremenijo 
način dosedanjega čebelarjenja. Popolno odpovedanje ajde pa je odprlo celo vrsto proble
mov, ki se zde skoraj nerešljiv i. Z enakimi problemi se ubadajo tudi tu ji čebelarji. Praktiki 
rešujejo nastale probleme na svojstven, mnogokrat zelo učinkovit način. V pričujočem 
članku sem zbral nekaj takih primerov v upanju, da bo slovenski čebelar iz njih izluščil 
t is to  jedro, ki bi mu pomagalo, da bi rešil svoj lokalni problem.

V glavnem smo čebelarji idealisti. Ljubezen do narave nas notranje s ili, da se ukvarjamo 
s čebelo. Premnogim je ta posel nekak oddih v nevšečnostih sedanjega naglega življenja. 
In ravno naglica današnjega dne s ili tud i čebelarja idealista, da računa, v  koliko se mu 
njegovo ukvarjanje s čebelami še izplača. Zato mnogokrat grešimo na račun čebele same, 
na račun njenega zdravja in življenja.

Zunanji svet priznava odlike Karnijke, zato jo skušajo vpelja ti skoro po vsej Evropi. 
Ker pa je naša Sivka (pišem z veliko začetnico, ker mi nadomešča latinsko ime Apis carnia), 
izhodiščna točka za vse rodove sedanjih eksportnih Karnijk, mi bodi dovoljeno, da na kratko 
obnovim, kako si je naša čebela pridobila te odlike. Posebno še zato, ker tudi zunanji stro 
kovnjaki ugotavljajo, da ima te odlike ohranjene še v prvotni obliki.

Naša čebela se je razvijala na podlagi pašnih razmer slovenske pokrajine. Zgodnje 
pomladno cvetje je panje pognalo v nagel razvoj, da so bili na višku razvoja proti koncu 
aprila in v prvi polovici maja. Se pravi, ob tem času so panji ro jili in v čebelnjakih se je 
število panjev potro jilo . Mali kranjiči so b ili v čebelnjaku tesno drug ob drugem in gorje 
družini, če so se njene mladice razteple po sosednih panjih. Družina je bila obsojena na 
neuspeh. Zvesta privrženost naše čebele rodnemu gnezdu je prva odlika, s katero prednjači 
pred drugimi rodovi. Po košnji je  nastala brezpašna doba. Naša čebela je varčna, zato so 
matice pojenjavale zalegati. Le ob zelo dolgi brezpašni dobi so popolnoma opustile zale- 
ganje. To varčnost Karnijke nekateri zahodni poklicni čebelarji hvalijo, jo  pa istočasno 
žigosajo, češ panji potem niso več sposobni, da bi izkoriščali jesensko pašo. Ti k ritik i se 
n iti ne zavedajo, da je  naša Sivka sposobna zalegati skozi vse leto, seveda ob pravočasni 
in prim erni oskrbi. V drugi polovici avgusta je na slovenskih poljih zamedila ajda, ki je 
cvetela še vso prvo dekado septembra. Ob rastočem donosu z ajde, v prvi v rs ti pa zaradi 
ob ilice obnožine, so matice zopet množično zalegale in mnogi panji so skoro dosegali tak 
vzpon kot na pomlad!

Ustvarjene so bile idealne razmere za dobro prezimovanje in za zdrav razvoj na po
mlad. Za pravo odbiro pa je skrbel čebelar, ki je  sprejel kot plemenjake za prihodnje leto 
samo tis te  družine z letošnjim i maticami, ki so nabrale zadostno zimsko zalogo. Vse druge 
panje je brezobzirno uničil. V plemenjakih je bilo naslednje stanje: v obširnem gnezdu so 
se dnevno izvalile stotine mladih čebel, ki so imele na razpolago velike količine obnožine. 
Ker mladice niso gojile več zalege, se njihove žleze niso izrabljale. Obilna hrana je mla
dicam omogočala, da so se v njihovem telesu nabirale rezerve raznih telesnih beljakovin, 
vitam inov in rudninskih snovi, ki bodo služile v predpomladnem razvoju za izdelovanje 
krmilnega soka. Poletne čebele, ki so gojile to zalego, so se zaradi tega izčrpavale in od
mirale še pred zimo. V panjih so ostale samo jesenske mladice, ki so sedele pod m.edom, 
ki so ga pripravile čebele, ki jih  že dolgo ni več v panju.

V kratkih besedah povzamem to situacijo:
V vseh panjih so bile v italne mlade matice.
M atice so v š tir ih  in pol meseca zgradile močne družine.
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Družine so same nabrale zadostno zimsko zalogo, posebno mnogo obnožine.
Prezimovale so na samem medu.
Po ajdi so bila v panjih obširna gnezda same čebelje zalege.
Starih čebel skoro ni bilo več v panjih.
Torej sami prvovrstn i pogoji, ki jam čijo za dobro prezimovanje in za zdrav pomladni 

razvoj!

Kako pa je v tem pogledu dandanes?

Res je  panj s prem ičnim  satjem prinesel napredek, ker je  postalo čebelarjenje na 
med donosnejše. Toda v pogledu odbire nas je vrgel daleč nazaj! Stalno se optepamo 
s slabiči, jim  skušamo pomagati na vse mogoče načine, namesto da bi jih  un ič ili. Obenem 
pa je  postal med v premičnem satovju vse preveč dostopen! Zato ga iztočimo in za 
zimsko zalogo nadomeščamo s sladkorjem. V nenehnem boju za dobavo cenenega slad
korja za čebele smo celo pris ta li na denaturizacijo sladkorja. Pa bi se morali zavedati, 
da je najboljši sladkor ravno še dober za čebele! Sprejeli smo jesensko pitanje s sladkorno 
raztopino, ne da bi pom islili, ali je  to čebelam koristno in v biološkem pogledu tudi 
pravilno.

Poglejmo pod drobnogledom dejansko stanje naših družin. Zaradi sprememb v kme
tijs tvu  in sadjarstvu so se poslabšale pašne razmere v mnogih čebelarskih območjih. Je
senska paša na ajdi je  popolnoma odpovedala. Z velikm i upi vsako leto pričakujemo kosta
njevo pašo in medenje na hoji. Premnogokrat pa prekrižajo naše upe neugodne vremenske 
prilike. Po košnji nastopa brezpašna doba, ki se vleče z malim i izjemami tja  do srede 
avgusta. In ravno pred košnjo točim o in izpraznimo panje! Brezpašno dobo preto lčejo panji 
ob suhem sladkorju. Številčna moč družinam močno pada.

Med drugim i čuti ima čebela močno razvit tudi čut za količino medenih zalog. Zato 
nenadna izpraznitev medišča naravnost katastrofalno vpliva na splošno počutje družin. Poleg 
tega še razburjamo čebele, ko vračamo v medišča iztočeno satje. Oster duh po svežem 
medu zbudi v čebelah čut za nevarnost in za obrambo. Kot blisk gre skozi ves panj alarmni 
k lic : -Na ju riš , roparice nas napadajo!« Zato ni čuda, če žela sikajo na gosto in vse na okoli.

M imogrede praktičen nasvet. Vsem nevšečnostim, vsemu razburjanju čebel in vsem 
pikom se z lahkoto izognemo z enostavnim, pa učinkovitim  sredstvom. Imejmo ob točilu 
pripravljen dovolj ve lik čeber hladne vode. Ko jem ljem o posamezen sat iz točila, ga naglo 
potonimo v hladno vodo in odstavimo na kozico, da se voda na h itro  odteče. Take mokre 
sate vračajmo v medišča. Mokro satovje ne razširja ostrega duha po medu in čebele imajo 
trenutno dovolj dela, da ližejo in sušijo mokro satje. Ni več razburjenih čebel, ni več pikov! 
Vodo, ki se nabira pod kozico, spravite v večjo posodo, da boste v njej raztapljali sladkor za 
večerno klajo.

Članek prija te lja  Martelanca'1 jasno prikazuje škodo, ki jo  napravi že kratkotrajna 
brezpašna doba. V pita ln ike navadno nasujemo suhega sladkorja in m islim o, da smo s tem 
že opravili svojo dolžnost do čebel. Nekateri čebelarji ovlažijo sladkor po vrhu z vodo ali 
celo z medom. Ti čebelarji vsaj malo pomagajo čebelam, da laže raztapljajo krista ln i sladkor 
in ga v nadaljnjem postopku invertira jo v porabno hrano.

P rijatelji, ali veste, kaj se pravi invertira ti sladkor? Naš prehranbeni sladkor je č is t 
trsni sladkor brez vsakih vim atinov in rudninskih snovi, te r je vrsta sladkorjev zelo zaple
tenega molekularnega sestava. Trsni sladkor je  za človeka kot za čebelo težko prebavljiv. 
Zato mora čebela iz telesnih rezerv proizvesti potrebne ferm ente, ki razkrajajo trsn i sladkor 
na grozdni in sadni sladkor. Šele grozdni sladkor je prebavljiv! Črpanje te lesnih rezerv pa 
slabi čebelje te lo  in čebele h itre je  odmirajo. Sicer je v pozni poletni dobi odmiranje starih 
čebel zaželeno, ker so se že izčrpale kot do jilje  in so navadno celo nosilke nosemavosti. 
Iz razvojno močne družine nastane na jesen srednje močna družina za pleme.
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Kako pa smo nadomestili nekdanjo ajdovo pašo, ki je povzročala močno zaleganje v 
panjih? Nekateri čebelarji prevažajo svoje čebele v Liko ali na druga pasišča, toda večina 
čebelarjev ostane doma zaradi prevelikih prevoznih in drugih stroškov. Po točenju pustijo 
t i čebelarji v panjih po 4 do 5 kg medu in čakajo, da pride sladkor, ki naj dopolni zimsko 
zalogo. Navadno pride sladkor čebelarju v roke proti koncu avgusta ali v začetku septembra, 
pa še odlašajo, preden nudijo čebelam sladkorno raztopino 1 :1 .  Tako p ris ilijo  v tem poz
nem času čebele, da invertira jo sladkorno raztopino v prebavljivo hrano. Zaradi tega inver- 
tiranja se izloči iz družin velika množica mladih čebel in družine zdrknejo od prejšnje 
srednje moči na slabiča. Tako postane razumljivo, zakaj je  to liko slabičev po naših čebel
njakih. A li ni tak postopek naravnost v popolnem biološkem nasprotju z naravnim vzimlja- 
njem, kakor so ga opravljali naši očetje?

Oglejmo si razvojno pot slabiča v grafičnem prikazu. Nemški teo re tik  J. STOLZ4 je svoja 
razmišljanja opremil s številkam i. Ker je prikaz izredno poučen, ga prinašam na tem mestu.

Slabič zaseda v prvih dneh aprila navadno 4 sate, kar nakazuje, da je v panju okoli 
8000 čebel. To so stare jesenske čebele. Dve tre tjin i vseh čebel je zaposlenih z zalego, zato 
se izčrpavajo in jih  je iz dneva v dan vedno manj. Poleg tega pa se marsikatera pašna 
čebela ne vrne več z izleta. Številčna moč družine polagoma, toda stalno pada. Bolj ko se 
bližamo maju, več starih čebel odmira in nekako okoli 10. maja ni v  panju nobene jesenske 
čebele več.

Razumljivo je, da začne matica v slabiču zelo pozno zalegati. Mladice, ki zlezejo iz celic 
prve dni aprila, so bile zaležene tr i tedne prej, to je v prvi dekadi marca. Takrat je pri nas 
se zimsko razpoloženje in matice le zelo skromno zalegajo. Res se število ja jčec dnevno

» -  - M JV)

Razvojna pot slabiča. Vodoravna črta pri
kazuje čas v dekadah. Navpična črta kaže 

število čebel

veča, toda majhno število čebel v panju ne more ogrevati velikega gnezda. V panju se ne 
dogajajo čudeži. Matica ne zalega v hladne obrobne celice, pa čeprav so vključene v zimsko 
gručo. Tako se dnevno izvali tudi majhno število mladic, ki pa ne odtehtajo upada jesenskih 
čebel. Malo pred 20. aprilom se dnevno izvali po 250 mladic, zaleženih zadnje dneve 
marca. Sredi aprila navadno nastopi vremeska prelomnica: v  naravi postane toplejše. 
Zaradi dviga zunanje tem perature se zimska gruča nekako razmakne, ali bolje rečeno razširi 
in matica ima več prostora za zaleganje. Vendar številčna moč družine še vedno pada in 
doseže okoli 10. maja najnižjo točko razvoja. To pa je ravno ob cvetenju sadnega drevja j
V panju je komaj nekaj več kot 4000 čebel. Ob času najbujnejšega pomladnega cvetenja je 
v slabiču najmanjše število pašnih čebel!
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Res je matica nosilka moči za družino. Toda matica zalega število ja jčec po optimalnem 
počutju vsega panja. To počutje pa ustvarjajo proizvajalci življen jskih dobrin in to so pašne 
čebele. Teh pa je ravno ob cvetenju najmanj v panju. Ob glavni paši s icer število čebel 
polagoma raste in doseže ob koncu paše okoli 10.000 čebel. Toda družina se dobesedno 
bori za obstanek, posebno če vladajo neugodne vremenske prilike. Na rojenje družina ne 
more n iti m is liti. Šele od 1. junija dalje se dnevno izvali večje število mladic, ki so bile 
zaležene pred trem i tedni ob obilnem cvetenju. Sedaj šele številčna moč družine naglo 
narašča, vse do dne, ko začenjajo odm irati letošnje mladice zaradi ostarelosti. V zadnji 
dekadi junija doseže družina svojo najvišjo razvojno moč in šteje okoli 20 do 25 tisoč čebel. 
Dobra tre tjina  so pašne čebele, ki pa jih  panj ne more izko ris titi, ker je  glavna paša že 
davno končana. Panj je  doslej večino donosa porabljal, da so čebele redile obilico zalege 
IJorastle čebele pa sedaj ždijo brez posla v panju in se preživljajo od p ič lih  zalog. A li ni 
to tragika?

Še huje lahko postane, če ob tem času nudi narava pičlo pašo, da dotekajo v panj stalno 
manjše količine medečine. Takrat panj z gotovostjo ro ji. V nastopajoči brezpašni dobi pa 
sta izrojenec in roj obsojena na pogin. Edina rešitev za panj bi bila, da bi ob njegovi najvišji 
moči zamedila hoja, kar bi zaposlilo trum e pašnih čebel. Zaradi obilnega donosa bi ro jiln i 
nagon takoj zamrl. Le žal, da se to dogaja le enkrat na desetletje, ali pa še ne.

Mnogi čebelarji se ob začetku aprila tolažijo oziroma upajo, da se slabič že do glavne
paše dobro razvije in bo lahko izkoristil tudi del paše. Nihče pa ne pomisli, da se to že iz 
poteka biološkega razvoja ne more zgoditi. Slabič ostane slabič, zato pravočasno proč z 
njim ! O združevanju slabičev na pomlad pa bo govora na koncu članka.

2e leta 1911 je ameriški čebelarski praktik G. F. DEMUTH zahteval, naj čebele zazi-
mujejo v dveh nakladah. Leta 1921 ali 1922 pa je  vpeljal svojo »food chamber method«, po 
naše nekako »metoda klaje v celici«. Zahteval je  namreč, da dobijo panji že ob točenju za
dostno količino zimske zaloge. Ta metoda je prinesla Američanom sijajne uspehe in je danes 
splošno v rabi. Am eriški čebelar že ob točenju povezne nad gnezdo kar celo naklado z 
medom napolnjenega satovja. To si lahko privoščijo samo v Am eriki, kjer premajhna raz
lika v ceni za med in za sladkor brani, da bi čebelar najprej iztočil med, nato pa v iste 
sate pital sladkor.

V srednji in zahodni Evropi dolga leta že pokladajo na večer točenja večje porcije slad
korne raztopine v razmerju 3 kg sladkorja na 2 l vode. Industrija plastičnih mas je šla če
belarjem zelo na roke, ko je dala v promet posebne pitalne vedrice. Pokrov se vedrici tesno 
prilega in jo nepredušno zapira. V pokrovu je pitalna odprtina, ki je  prekrita z gosto mrežo, 
skozi katero čebele srkajo sladkorno raztopino, ko je vedrica poveznjena nad panjem. 
Preko mreže se uravnava tudi tlak v  posodi. Pitalne vedrice so izredno praktične: naglo se 
dajo oč is titi, vtaknemo jih  lahko drugo v drugo, da zavzemajo zelo malo prostora. Pa še ena 
prednost: nadomestne dele dobiš za majhen denar v is ti trgovin i kot vedrice.

Nekateri čebelarji pripravijo že prej sladkorno raztopino, drugi pa sproti v lije jo  2 I vode 
v vedrico in vanjo vsujejo 3 kg sladkorne sipe. Pokrito vedrico kratkomalo poveznejo na 
panj. Sladkor se pri srebanju sproti raztaplja. Čebele raztopino dobro sprejmejo in posodo 
navadno izpraznijo v 12 urah. Po dveh dneh dobijo drugo porcijo, ki jo  že počasneje praz
nijo. Po treh dneh premora dobijo še tre tjo  porcijo, ki jo  pa že zelo počasi srkajo, kar je 
znak, da imajo težave z invertiranjem  sladkorja zaradi pomanjkanja potrebnih fermentov. 
Zadnje čase pridevajo čebelarji sladkorni raztopini citronovo kislino, deloma da se ne kvari, 
deloma pa, ker jo čebele h itre je  srebajo. Izgleda, da citronova kislina pomaga invertira ti 
trsni sladkor. Kot najugodnejše se je pokazalo, da vzamemo 1 gr. citronove kisline na kg 
sladkorja. Tak način nadomeščanja odvzetega medu se je že splošno uveljavil.

Čebelarji praktiki se zavedajo, kako pomembna je pravočasna in pravilna priprava za 
vzimljanje. Zato povezujejo ukrepe za poletno brezpašno dobo obenem z dražilnim pitanjem

16



na zalego. V ta namen ne nudijo čebelam več samo suhega sladkorja. Invertiranje suhega 
sladkorja vse preveč naglo izčrpava stare čebele. Poleg tega so pašne čebele prisiljene, 
da nanašajo vodo v panj, kjer jo odlagajo v celice5. Zato posegajo čebelarji vse bolj po 
sladkorju ovlaženem z medom. Osebno bi tak sladkor imenoval sladkorna kaša. Pripravljajo 
jo iz medu, ki gre slabo v prodajo, pri nas bi to bil kostanjev med. Kilogram medu pola
goma segrevajo, da postane dobro tekoč. Nekateri ga razredčijo z decilitrom  vode. V med 
sedaj vsipajo krista ln i sladkor in stalno dobro mešajo. Sladkorno sipo dodajajo vse dotlej, 
da je kaša močno gosta, vendar še vedno Žitka in ne trda kot sladkorno testo. Čebele s 
slastjo sprejemajo sladkorno kašo, ker jih  že duh po medu privablja. Obenem pa z lahkoto 
tope sladkorna zrnca in jih  invertirajo. Sladkorno kašo pokladajo pod gnezda, da s tem 
zaposlijo v prvi v rs ti stare čebele, ki se ob tem času zadržujejo na robu gnezda. Skozi ves 
panj se pretakajo sladki sokovi, kot bi bila v naravi dobra paša in matice živahno zalegajo. 
Na ta način ostajajo družine številčno močne in gojijo veliko zalege tudi preko poletja.

Čebelarski m ojster H.BAUR' pripravlja sladkorno kašo na svojstven način. Zanj je med 
dragocenost, zato posega po sladkorju. V litru  tople vode raztopi kg sladkorja in doda 2 gr. 
mlečne kisline (kar bi odgovarjalo polovični čajni žlički mlečne kisline ali zvrhani žlici kis
lega mleka) in jo dobro umeša v tekočino. Nato zmes pol ure kuha —  mlečna kislina in- 
vertira  trsn i sladkor. V ohlajeno tekočino vsip lje krista ln i sladkor, dokler ne dobi sladkorne 
kaše potrebne gostote. Čebele rade sprejemajo tudi tako pripravljeno sladkorno kašo.

2e naš čebelar L. KASTELIC3) je ugotovil, da je  najprikladnejša ve likost panja za 
prezimovanje poldruga normalna naklada. V polovični nakladi zgoraj naj bo zimska zaloga, 
plodišče pa spodaj v normalni nakladi. Do enakih ugotovitev je prišel tudi praktik BREMER2), 
le da je šel v svoji reform i še mnogo dlje. Ker v obratu ni hotel im eti satnikov dveh raz
ličnih višin, si je  preuredil ves oddelek nakladnih panjev na polovično mero. Dve polovični 
nakladi mu tvorita  normalno plodišče. Pri tem pa matic nič ne moti, da potekata dve le tvici 
skozi sredino gnezda. Zalega se š iri neposredno ob letvicah v širokih krogih navzgor in 
navzdol.

Po vzgledu Demuthove metode »klaje v celicah« si je izoblikoval poseben način, kako 
p riti do polnih satov zimske zaloge. 2e ob cvetenju ive določi srednje močno družino, ki 
bo skozi vse leto predelovala oziroma invertirala sladkorno raztopino 3 kg sladkorja na 
2 I vode v sladkorni med za zimsko zalogo vsem panjem. Plodišče loči z matično rešetko 
od medišča. Nad medišče namesti v sicer prazni nakladi pitalno vedrico, ki jo takoj napolni, 
ko jo čebele izpraznijo. Obilica klaje in normalni donos s paše ženeta družino k naglemu 
razvoju. Čebelar mora po potrebi in moči družine večati plodišče. Odvišno klajo odlagajo 
čebele v medišče in celice kmalu pokrije jo. Kadar so sati do kraja pokriti, jih odvzame 
in spravi varno pred veščo. Naklado takoj zopet napolni z izdelanim satjem. Donos nektarja 
in peloda izboljšuje kakovost sladkornega medu. Tako mu je najboljša družina doslej pre
delala preko leta 420 funtov sladkorja (okroglo 200 kg), kar je tvo rilo  celotno zimsko zalogo 
za 19 panjev! Vendar svetuje, naj ena družina na leto ne predela več kot 150 kg sladkorja. 
Da mu ta družina ni rojila, je  napravil v presledkih dva močna narejenca.

Ob točenju mu posebno prav pride okolnost, da ima same polovične naklade. Takrat 
so družine močne in zasedajo tudi po 5 in več naklad. Vsako utesnjevanje ob tem času 
pa bi kvarno vplivalo na družino, zato postavi na podnico naklado napolnjeno z iztočenimi 
sati. Nanjo postavi zgornjo polovico gnezda, ve ndar odkrije medene pasove. Nato naklado 
pride spodnja polovica plodišča, da je široka fronta zalege neposredno pod naklado z zimsko 
zalogo. To naklado opremi s 6 sati pokritega sladkornega medu, ob straneh pa pridejo prazni 
iztočeni sati. Čebele so tako v 4 nakladah in se ne čutijo  utesnjene. Zaradi take razpore
ditve je gnezdo po sredini pretrgano in neurejeno. Čebele znosijo med v zgornje prazne 
sate, matica pa takoj zaleže vsako celico, da čim prej izoblikuje pravilno gnezdo. Prena
šanje medu vpliva kakor dražilno pitanje in matica močneje zalega. Poletne čebele go jijo
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zalego, se polagoma izčrpavajo in odmrejo še pred zimo. Jesenske mladice pa ne gojijo 
nobene zalege in imajo priliko, da si naberejo velike telesne rezerve za pomladanski razvoj. 
Na tak način ustvarja čebelar enak položaj, kakor so ga dosegali naši dedje že pred stoletjem  
in še prej.

Marsikdo med vami bo zmajeval z glavo: »Joj, kakšna potrata sladkorja!« Najprej mo
ramo vedeti, da ga dobivajo zahodni čebelarji po znižani ceni, ki se suče nekoliko nad 
prodajno ceno na svetovnem tržišču. Sladkor je denaturiran z izredno grenkim oktosanom, 
v zadnjih dve hletih pa tudi z železovim oksidom, ki obarva tekočino izrazito rdečerjavo. 
Zato morajo čebelarji na pomlad skrbno paziti, da čebele ne prenesejo ostankov zimske 
zaloge v sveže nabran med. 2e najmanjša količina denaturirane snovi onemogoči prodajo 
novega medu. V drugo: velika potrošnja sladkorja se tamošnjim  čebelarjem gotovo tudi 
finančno izplača, ker se krog čebelarjev, ki uvajajo tak način čebelarjenja, stalno veča in 
narašča. Sami dobro veste, da močnejša družina vedno več prinese od šibkejše. Dobro 
oskrbovana družina pa je  vedno močnejša od neoskrbovane. Poglobite se v naslednja 
grafična prikaza o razvoju srednje močne in močne družine in sami boste priš li do pre
pričanja, da za krm ilni sladkor izdani stroški niso zavrženi, ampak dobro naložen kapital.

Vzemimo v pretres razvojno pot srednje močne družine. Za srednje močno družino 
štejemo tako družino, ki zaseda v začetku aprila vsaj 7 satov te r šteje najmanj 14 do 
15 tisoč čebel. Večina njih so jesenske čebele, ki so že opravile službo do jilje  in gradite ljice 
in so te žleze okrnele. Krivulja starih čebel pada v začetku polagoma, v zadnji dekadi 
aprila In naprej pa zaradi večjega odmiranja vedno strm eje, dokler okrog 10. maja ne 
zadene črte nič =  v panju ni več jesenskih čebel.

Razumljivo je, da v tem panju začenja matica prej zalegati in dnevno zaleže tudi več 
jajčec. Tako se prve dni v aprilu dnevno že izvali okoli 500 mladic, število pa naprej pro
gresivno raste in konec aprila prileze iz celic že 1000 čebel. Številčna moč družine vidno 
raste, kar je seštevek starih čebel in mladic te r je v črtežu označena z debelo črto. Od 
10. maja dalje se črta strm eje vzpenja navzgor, družina se bliža višku pomladnega razvoja. 
Obilen donos s cvetja ustvarja v panju izborno razpoloženje, družina se pripravlja na roj. 
Nekega dne zaleže matica prvi matičnik in kmalu potem ponehava zalegati. V tem času 
šteje družina že okoli 40 000 čebel.

Čebelar družine ne pusti ro jiti, ampak pravočasno napravi narejenca. Družini odvzame 
6 satov najstarejše zalege s čebelami in matico te r omete zraven še čebele z dveh drugih

Razvojna pot srednje močne družine
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satov. Tako je odvzel panju okroglo 12 000 čebel in pretežni del zalege. Ker se pašne čebele 
vrnejo v stari panj, moramo narejencu dati v sat nekaj vode.

Številčna moč družine še vedno raste vse do dneva, ko se v panju poleže zadnja
zalega. Medtem pa začenjajo odm irati letošnje mladice, ki se jim  je iztekla življenjska 
doba v ob ilic i dela, zato začenja številčna moč polagoma padati, čeprav začenja mlada
matica zalegati. Ob koncu glavne paše je  v panju še vedno močna družina, ki šteje 22 do
25 tisoč čebel.

V četržu pa je  še črtkasti diagram, ki prikazuje stanje pašnih čebel. V začetku stanje 
narahlo pada, ker so pašne čebele pravzaprav stare jesenske čebele, ki sedaj odmirajo. 
Okoli 10. maja doseže število pašnih čebel najnižjo točko razvoja, vendar jih  je še vedno 
okoli 10 000, to pa je dvakrat to liko, kolikor ima slabič vseh čebel skupaj! In število pašnih 
čebel ustvarja ugodje v panju in odloča o medenem uspehu.

Od čebelarjevih nadaljnjih sm otrnih ukrepov pa je odvisno: koliko časa bo družina še 
obdržala ugodno številčno stanje, s čim se bodo sedaj ukvarjale pašne čebele, kako bo 
družina brez škode prebrodila brezpašno dobo in slednjič, kako močna bo družina ob 
zazimljenju.

Razvojna pot močne družine

Za primerjavo naj sledi še grafični prikaz, kako se razvija močna družina, ki zaseda 
prve dni aprila 10 satov. Družina šteje sedaj 20 000 čebel, tore j nekaj manj kot šteje srednje 
močna družina ob koncu pomladnega razvoja. Kako veličasten je pogled na razvojno pot 
take družine! Ob višku razvoja je v panju 65 do 70 tisoč čebel in roj iz take družine tehta 
blizu 3 kg. Nadaljnji postopek je is ti kot pri srednje močni družini. Ob koncu razvojne 
dobe je v panju še vedno 50 000 čebel.

Pogled na razvojni diagram pašnih čebel vzbuja spoštovanje, panj bo odlično odrezal 
pri donosu medu! Pri tem se nehote vs ili človeku zapeljiva m isel, da bi z združitvijo dveh 
srednje močnih družin dosegel enake uspehe, če ne še boljših. Številčno bi se račun kar 
dobro ujemal, toda izkušnje so pokazale, da temu ni tako. Z združitvijo se številčna moč
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podvoji, tudi pašnih čebel je naenkrat izredno mnogo. Toda matica ne more naenkrat 
žaleči dvojnega števila ja jčec! Zaradi povečanja dobrin dnevno število jajčec progresivno 
narašča, toda nadaljna krivu lja razvoja takega panja ne poteka na v iš in i močne družine, 
ampak na ravni srednje močne družine!

Tudi končni uspeh na medu ne zadovoljuje. Družina navadno ne prinese n iti t is te  koli
čine medu, ki bi ga skupaj prinesli obe družini, če bi vsaka zase nabirali. Ta . neuspeh 
pripisu je jo dejstvu, da se ob združitvi ne ujamejo takoj čebele ene matice s čebelami druge 
matice v t is lo  harmonično sodelovanje, ki preveva vsako urejeno družino.

Združevanje slabičev na pomlad tudi ne prinese v istem letu vidnega uspeha na donosu. 
Številčno postane družina sicer močna, toda nobeno sredstvo ne more skrajšati biološkega 
razvoja od jajčeca do pašne čebele. Narava je postavila jedrnate zakone, preko katerih 
tud i človek ne more.

Iz slabiča se v teku enoletne razvojne dobe razvije srednje močna družina. Ta se 
v enoletnem razvoju povzpne na močno družino. Usoda močnih družin pa je odvisna v prvi 
vrs ti od sposobnosti, koliko jajčec matica lahko dnevno zaleže, od pašnih razmer in seveda 
od vremenskih razmer. Tudi v čebeloreji velja stari rek, da nobeno drevo ne zraste do neba.

Vprašanje, kako povečati donos medu posameznega panja, sicer ne spada v diskusijo 
zaradi osnovne m isli stavljene v naslovu članka. Vendar se dotaknem tudi tega predmeta. 
Po vseh dosedanjih izkušnjah se da ugotoviti, da so vsi napori v tej smeri precej jalovi 
in dragi, ker gredo na račun in škodo drugih čebeljih družin. Brat ADAM zamenjuje v ple
menjakih »stare« matice že v marcu z lanskoletnim i maticami, ki so sredi razmaha v rezerv
nih družinah. Poleg tega ojačuje plemenjake ob največjem pomladanskem cvetenju z 2 sato
ma pokrite zalege. Pripominjam pa, da v Buckfastu izkoriščajo le poletno pašo. V Sovjetski 
zvezi in Kanadi ojačujejo plemenjake pred glavno pomladno pašo dvakrat v razmaku 10 dni 
s polkilogram skim i pošiljkam i suhih čebel. To so paketne čebele brez matic iz južnih 
pokrajin, kjer se panji razvijajo najmanj mesec dni prej. Nekateri čebelarji z nakladnimi 
panji razpostavljajo svoje panje v parčkih. Tik pred glavno pašo odnesejo en panj na nov 
prostor, pašne čebele tega panja se p rik ljuč ijo  drugemu panju in povečujejo njegov donos. 
A li pa je ta postopek tudi res rentabilen, še niso dokončno ugotovili.

L i t e r a t u r a :

1. H. BAUR —  Monatsanweisung A pril =  Mesečna navodila za april. Imkerfreund 4/1969
2. J. BREMER —  a) Grossräumiges Imkern in Flachzargen-Magazin =  Čebelarjenje z ve li

kim i družinami v nizkih nakladah. NWD Imkerzeitung 11 +  12/1967
Meine Betriebsweise =  Moj način čebelarjenja. Imkerfreund 7/1969

3. L. KASTELIC —  Še o nakladnem panju. SČ 8— 9/1969
4. V. MARTELANC —  Čebelarjevi ukrepi v brezpašni dobi. SČ 8— 9/1969
5. SACHS —  Beobachtungen zum Wasserhol —  Verhalten der Bienen =  Opazovanja pri 

donašanju vode. Z e itsch rift fü r Bienenkunde 10/1969
6. J. STOLZ —  Das tragische Schicksal der schwachen Völker =  Tragična usoda slabičev. 

Allgemeine DIZ 7/1969
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K O V I N S K A  C E V Č I C A  Z A  I Z K O P A V A N J E  P E L O D A

I Z  S A T J A

I N Z .  F R A N Č E K  Š I V I C

Hi

Zadnje čase vse bolj raste med čebelarji zanimanje za pridobivanje cvetnega 
prahu iz satja. Cene tega čebeljega proizvoda so že dosegle '10.000 starih dinarjev 
za kilogram  in pričakovati je, da se bodo zaradi velikega povpraševanja še dvig
nile. Marsikdo, k i je doslej čebelaril samo na med, se bo morda deloma ali celo 
popolnoma preusmeril na pridobivanje cvetnega prahu izkopanca, s čimer bo 
znatno povečal dohodke svojega čebelarstva.

V 10. številk i lanskega Slovenskega čebelarja je tov. Lojze Kastelic izčrpno 
popihal svoj način izkopavanja peloda iz satja s pomočjo majcene žličke. V svojem 
članku je tudi omenil, da je uporabljal pokojn i Lojze Babnik v ta namen kovinsko 
cevčico enakega zunanjega premera, ko t so celice, k i jo  je zabadal v sat, grudice 
cvetnega prahu pa so na nasprotnem koncu padale iz cevčice. Na podobnem p rin 
cipu je izdelana naprava nemške tovarne čebelarskih potrebščin Graze, katero smo 
imeli p riliko  v ide ti pa tud i ku p iti na svetovni čebelarski razstavi v Münchnu. Ker

sem jo tudi sam kupil, bo morda kar prav, da jo na 
I kratko opišem našim bralcem.

Zunanja oblika je razvidna iz slike štev. 1. Po 
kovinski cevki, k i je na enem koncu nekoliko p ri
ostrena, da lažje prodira v  celice, a na drugem koncu 
ojačana v  držalo, se pomika kovinski bat. Cevčica 
in bat sta med seboj povezana z verižico. Za praviln i 
razmak med n jim a služi jeklena vzmet.

Cevko primemo z dvema prstoma za ojačani 
zgornji del, jo  potisnemo v celico s cvetnim prahom 
in nekoliko zasukamo med prsti, da se pogrezne do 
dna celice (slika 2). Napravo izvlečemo ter s palcem 
pritisnemo na bat. k i porine kepo cvetncga prahu iz 
cevke v  nastavljeno posodo (slika 3). P ritisk na bat 
nato popustimo in  vzmet ga takoj vrne v prejšnji 
položaj.

Opisani postopek ponavljamo in kmalu se vam 
v  posodi nabere lep kupček cvetnega prahu. Nekate
re celice sicer poškodujemo, toda ne premočno. Če
bele jih  kmalu popravijo. Pač pa se bat sčasoma za
maže, posebno če je cvetni prah zrel in masten. Le 
s težavo ga potiskamo v  cev, še težje pa ga zmet 
vrača v  prvo tn i položaj. To je zelo nevšečna napaka, 
k i zelo m oti p ri delu. Da se j i  izognemo, moramo bat 
in cevko v presledkih č is tili v top li vodi, s čimer se
veda izgubimo nekaj dragocenega časa.

Naprava ima torej dobre in slabe strani. Preden izrečemo o njej dokončno 
sodbo, bi bilo potrebno, da jo preizkusi še nekaj tis tih  čebelarjev, k i izkopavajo 
cvetni prah iz satja kako drugače, npr. s kovinsko žličko. Primerjava rezultatov 
enega in drugega načina bi nam dala jasen odgovor na vprašanje, kateri je boljši 
in kaj lahko čebelarski javnosti priporočamo oziroma odsvetujemo.

J

Slika 1
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Nemci imenujejo to opisano napravo »Pollenheber« in stane 4.50 DM. Količ
kaj bolj spreten čebelar si jo bo kar sam izdelal po priloženih slikah. Tiste pa, ki 
jo  že im ajo in so jo  tud i preizkusili, prosim, da čimprej povedo o njej svoje mne
nje.

VSEM ČEBELARSKIM DRUŠTVOM IN  D R U ŽIN A M !

V zvezi z objavo za predložitev seznamov, tiskane v 12. številki Slovenskega čebe
larja, str. 324, ponovno pozivamo vsa društva in družine, da zagotovo predlože sezname 
do 15. januarja 1970, ker bo le tako mogla Zveza pravočasno zahtevati zadostno količino 
krmilnega sladkorja za leto 1970.

Čebelarska družina K a m n i k  se lepo zahvaljuje za prispevek za plemenilno postajo 
v Kamniški B istric i v znesku 3.000 N din.

Obljubljamo, da bomo vse s to rili za čim boljš i uspeh postaje in za napredek našega 
čebelarstva.

S čebelarskim pozdravom!

Slika 2 Slika 3

Uprava ZČDS

Z A H V A L A

ZVEZI ČEBELARSKIH DRUŠTEV ZA SLOVENIJO

Predsednik: 
Avgust Ogrinec

Tajnik: 
Janko Malešič
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P R I D E L E K  I N  P O R A B A  M E D U  D O M A
M a k s  G r e g o r c

Med je dragocena hrana rastlinskega izvora, ki jo pripravijo čebele iz medičine v taki 
obliki, da je primerna za človeka. Zgodovinarji poročajo, da so poznali ljudje med že v naj- 
starejših časih. Uživali so ga kot hrano, zdravilo in ga tudi uporabljali kot lepotilno sredstvo 
in kot menjalno blago. Do danes je ostal med visokovredno živilo in po ljudskem izročilu 
tudi naravno zdravilo.

H ranljivost in zdravilnost medu izvajamo iz njegovih sestavin. Med je namreč preprosto 
povedano koncentrirana vodna raztopina treh vrs t sladkorja: grozdnega, sadnega in v zelo 
malih količinah trstnega, ki jih  sprem ljajo še beljakovine, organske kisline, ferm enti, v ita 
mini, rudninske in aromatske snovi. Grozdni in sadni sladkor spadata med enostavne slad
korje, za katere je značilno, da jih  naš organizem sprejema v kri brez posredovanja želodčnih 
in črevesnih sokov. Zato pri prebavi ne zahtevajo trošenja energije in poleg tega v zelo 
kratkem času dajejo mišicam potrebno moč in toploto. V medu ju je 60— 80% , iz česar 
izvira visoka kaloričnost medu, saj se iz 1 kg medu sprosti preko 3000 kalorij. Ker vsebuje 
med poleg visoko kaloričnih sladkorjev poleg že omenjene primesi še: beljakovine, organske 
kisline, fermente, vitam ine, rudninske in aromatske snovi, ima brez dvoma veliko prednost 
pred industrijskim  sladkorjem. Organske kisline, od katerih je največ jabolčne, vinske in 
cintonske, med oplem enitijo in mu dajo prijeten okus. Od ferm entov sta v medu pomemb
nejša dva: invertaza in amilaza, ki sta potrebna pri presnovi škroba in sladkorja. Z medom 
vnašamo v organizem tudi vitam ine predvsem B kompleksa in C vitamina. Mineralne snovi 
v medu zaslužijo tako z medicinskega kot prehrambenega stališča še posebno pozornost. 
Pri današnjem hitrem tempu življenja bi morali pri sestavljanju jediln ikov posvetiti vse več 
pozornosti ne le kalorični ampak tudi fiz io loški vrednosti hranila. Danes vse pogosteje iščemo 
fizio loško vzklajenost z uživanjem različnih tablet, medtem ko nam med v naravni obliki 
nudi prenehatere sestavine teh tablet. 2al tudi zdravstveni delavci premalo upoštevajo zgoraj 
omenjene naravne vrednote medu, čeprav bi morali b iti prav oni tis ti, ki bi ljudi usmerjali 
na uživanje naravnih živil kot je med.

2e omenjene sestavine pa niso v vsakem medu zastopane v istem proporcu. Glede na 
izvor nektarja namreč razlikujemo različne vrste medov. Imenujemo jih  po njihovem pogla
vitnem izvoru, to je po rastlin i, katere izločkov vsebuje med največ. Kadar izvira nektar 
iz različnih rastlin, ga označujemo kot cvetličn i med. Posebna vrsta je  tudi gozdni med, ki 
je nabran na hoji, smreki in listavcih. Poseben sortni med pri nas predstavljajo: akacijev, 
kostanjev, žajbljev, lipov, smrekov, hojin, šetrajev in ajdov med.

Pridelek medu pri nas zelo varira z vremenskim i pogoji, s številom  panjev In močjo 
čebeljih družin. Ocene v številu panjev se gib lje jo v Jugoslaviji od 700 do 800 tisoč čebeljih 
družin. Desetletni povpreček donosa na eno družino pa je približno 7 kg. Ta povpreček pa 
je tudi večji pri tis tih  čebelarjih, ki čebele prevažajo na razna pasišča. Del proizvedene 
količine medu se potroši doma, del ponudijo proizvajalci neorganizirano na trgu, del pa ga 
odkupijo trgovsko podjetje Medex, čebelarske zadruge in druga podjetja, ki se bavijo s pro
metom medu.

Neorganizirane prodaje medu je vse manj, ker današnji potrošnik, trgovska mreža in 
predpisi o kva lite ti ž ivil zahtevajo garantirano čiste sortne medove, pakirano v primerno 
embalažo in v prim erni količ in i. Tem zahtevam pa posamezni čebelar danes sam ne more 
b iti več kos, potrošnik pa pri njem nima nobene garancije, da je kupil naravni med, ker je 
znano, da je že tudi v Jugoslaviji več čebelarjev fa ls ifikatorjev, ki prodajajo ponarejen med.

Leta 1954 je bilo osnovano podetje Medex z nalogo, da oskrbuje čebelarje s potreb
ščinami in odkupuje čebelje proizvode. Pri tem strokovnjaki pregledajo vsak med in sum
ljivega takoj odklonijo. Zato so neutemeljeni vsi pomisleki in dvomi o kakovosti medu. ki 
ga kupimo v Medex prodajalnah ali pa v trgovinah, kjer prodajajo med v kozarcih z Medex 
nalepkami. Torej podjetje Medex vam vedno zagotavlja ponudbo samo prvovrstnega medu. 
Zaščiti kvalitete medu je prilagojena vsa tehnologija priprave medu za tržišče. O kvaliteti 
te tehnologije priča uveljavitev podjetja Medex na zahtevnih zahodno evropskih tržiščih, 
kamor se je uspelo plasirati kot edino od tovrstn ih jugoslovanskih podjetij. Podjetje je do 
nedavnega izvozilo 8 0 %  odkupljenih količin medu. V zadnjih le tih pa je ta procent izvoza 
nižji, ker je domače tržišče spoznalo kvaliteto medu in uslug Medexa na eni strani, na drugi 
strani pa je vse večja konkurenca drugih držav predvsem vzhodnoevropskih, ki nudijo med 
po tako smešno nizki ceni, da naše podjetje kljub velik im  prizadevanjem ne more več tako 
uspešno izvažati kot pred le ti. Doma pa je prodaja medu zelo porastla, ker je podjetje 
preskrbelo primerno embalažo in nudi med po zelo ugodnih cenah. Kot dokaz temu naj
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navedem leto 1962, ko je bilo doma prodanega 143 ton medu, medtem ko je v letu 1968 
ta številka presegla že 10U0 ton. Ta prodaja ni dosežena zgolj v S loveniji, ampak V celotni 
Jugoslaviji.

Potrošnjo medu v Jugoslaviji cenimo na 150 gr na prebivalca letno, kar je v prim erjavi 
z drugim i evropskimi narodi zelo malo. Saj npr. v Zahodni Nemčiji potrošijo desetkrat več 
medu na prebivalca letno.

Kot sem že omenil, zapažamo v zadnjem obdobju porast potrošnje doma, vendar je 
tempo te rasti še vedno premajhen. Smatram, da bi v boljšem sodelovanju med podjetjem 
Medex in čebelarskim i organizacijami po vsej državi in z angažiranjem zdravstvenih in 
prosvetnih služb mogli doseči še večjo potrošnjo medu in s tem prib ližati ta naravni pro
izvod delovnemu človeku v času, ko zdravstvene službe v vse večji meri odkrivajo škod
ljivos t umetnih preparatov, pripravljenih na podlagi umetnih sladil.

Že uvodoma sem omenil, da so že naši predniki znali cen iti med, zato bi moral tudi 
današnji moderni človek vedeti, da je med zdrav in je hrana srca, skratka da je sladko 
zdravilo iz lekarne narave. Zato je priporočljiv  tako za zdrave ljudi kot za bolne, posebej pa 
še za otroke. Iz razgovorov z našimi kupci zaključujem, da podatek o povprečni jugoslo
vanski potrošnji ne daje prave slike o količ in i zaužitega medu. Namreč ti potrošniki kupu
jejo med redno in zaužite količine presegajo 1 kg letno na osebo. Med danes uživamo na 
različne načine in v različnih oblikah, kar preprečuje enoličnost in naveličanost. Nekateri 
uživajo med na kruhu, v čaju, samega pred spanjem, kot dodatek pecivu itd. Drugi uživajo 
med v alkoholnih pijačah, od katerih je najbolj poznana staroslovanska pijača medica in 
medeno žganje. Ob tej priložnosti bi rad povedal, da je medica proizvod vrenja medu s 
pomočjo kvasovk ne pa žganje pomešano z medom, kot še mnogi nepoučeni to m islijo . 
Vrenje traja daljšo dobo, po tem pa pride zorenje. Čim daljše je zorenje, tem boljša je 
medica. Nadaljnja bolj zdravilna oblika uživanja medu je skupaj z m atičnim  mlečkom in 
cvetnim prahom. Pri teh oblikah nastopa med kot konzervans. Posebno cenjen pa je med 
v satju, kjer je poudarjen okus po vosku.

Vsem tem oblikam trošenja pa je prilagojen asortiman Medex medu.
Med naj nam bo dnevna hrana.

Popravljamo pomoto!

V 11. številk i Slovenskega čebelarja je bilo objavljeno sporočilo M EDEXA 
glede sprejemanja voščin v prekuho oziroma zamenjavo za satnice.

Ker je pri tem datumu glede sprejemanja prišlo do pomote, vas prosimo, da 
v naslednji številk i Slovenskega čebelarja priobčite popravek v tem smislu, da 
bo MEDEX sprejemal voščine v zamenjavo oziroma prekuho za vosek samo do 
konca aprila 1970.

M EDEX

\
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O A  P I  M  O N  I )  I  J I

V A L E N T I N  B E N E D I Č I Č

Leta  1897 je  B e lg ijska  zveza čebe la rjev z o rga n iz ira n je m  I. čebelarskega kongresa 
v  B ru s lju  u resn ič ila  do lgo le tno  ide jo  čebe la rjev  o p r ire ja n ju  m edna rodn ih  kongresov. Na 
tem  kongresu  je  b il h k ra t i us ta no v ljen  posebni k o m ite t za o rgan iz ira n je  n a d a ljn jih  k o n 
gresov. D o začetka p rve  svetovne vo jn e  le ta  1914 je  b ilo  vsega pet kongresov, k i pa 
so im e li glede na k ra je  kongresov in  glede na dežele iz k a te rih  so p r iš li udeleženci 
zahodnoevropsk i značaj. T ud i kongrese po p rv i sve tovn i v o jn i z iz jem o kongresa v  Que- 
bccu v  Kanadi le ta  1924 so o rg a n iz ira li čebe la rji zahodnoevropsk ih  dežel. Č ebelarski 
kongres i t ja  do le ta  1939 še niso im e li p ra v i m edna rodn i značaj. Sele Švicar p ro f. d r. 
M o re n th a le r, k i im a v e like  zasluge za u resn ičevan je  ide je  čebe la rsk ih  kongresov, si je  
p rizadeva l, da b i im e l X I I .  m edna rodn i čebe larsk i kongres le ta  1939 v  Z iir ic h u  resnično 
m edna rodn i značaj. Teda j pa so b il i  že p rv i spopad i v  d ru g i sve to vn i v o jn i in  zato  tu d i 
on s to  ide jo  n i povsem  uspel.

Po sk lepu na kongresu v  Z iir ic h u  le ta  1939 so d o b ili ho landsk i čebe la rji nalogo, da 
o rg a n iz ira jo  nas ledn ji kongres. T ako  so o rg a n iz ira li le la  1949 v  A m ste rdam u p rv o  m ed
na rodno  srečanje čebe la rjev po d ru g i sve tovn i v o jn i. To je b il po v rs t i X I I I .  m ednarodn i 
čebe la rsk i kongres. N a tem  kongresu so d a li pobudo za u s ta no v ite v  b o lj u č in ko v ite  stalne 
m ednarodne čebelarske organ izacije , v  k a te r i naj b i sode lova li skupa j povsem  sproščeno 
ta ko  čebe la rsk i znans tve n ik i k a k o r tu d i p ra k t ik i.  U s ta n o v ili so M ednarodno  zvezo čebe
la rs k ih  zd ružen j —  A p im o n d ijo . A p im o n d ia  naj b i pokazala  vsem u svetu, da je k lju b  
trd o ta m  prestane vo jne  sposobna, da zago tov i tu d i navzven skupne in terese in  vedno 
ponovno  izkazano b ra tsko  m ise lnost čebe la rjev  vseh dežel sveta. P ro f. M o rg cn th a le r, k i 
je  b il na tem  kongresu iz vo lje n  za generalnega sekre ta rja  ustanov ljene  A p im o n d ije , je 
d o b il nalogo, <da p r ip ra v i osnu tek p ra v il te  v rh o vn e  čebelarske organ izacije . Sestava p ra v il 
je b ila  d oka j zahtevna naloga, ta ko  da so b ila  zrela  za spre jem  šele le ta 1954 na kongresu 
v  Kopenhagnu. Ponovno zelo sprem enjena p ra v ila , kakršne  im a A p im o n d ija  sedaj, pa so 
b ila  spre je ta  šele le ta  1965 na ju b ile jn e m  XX . m ednarodnem  čebelarskem  kongresu v 
B ukarešti. M ed tem  ko  se je A p im o n d ia  u k v a rja la  t ja  do kongresa v  Kopenhagnu le ta  
1954 predvsem  z o rga n iz ira n je m  kongresov, je  od teda j š iro ko  zastav ila  delo za 
pospeševanje čebelarstva. T o  delo je  pož ive la  z las ti po le tu  1956, ko  je b il iz vo lje n  na 
m ednarodnem  čebelarskem  kongresu na D una ju  za generalnega se kre ta rja  dr. A n to n io  
Z app i K ecordati, p redsedn ik  Ita lija n s k e  zveze čebe larjev. N o v i genera ln i sekre ta r je b il 
tu d i v e lik  k m e tijs k i s tro k o v n ja k  in  m u je  b ila  pove rjena  le ta  1958 na D una ju  fu n k c ija  
p rez iden ta  evropskega km e tijs tva . V čebe la rstvu  je v id e l važno k m e tijs k o  s troko , k i pa 
se je  v  svetu  na splošno zanem arja la . C lede na to , da je s ta lno p re b iva l v  R im u, k je r  
im a svo j sedež FAO, o rgan izac ija  Z d ružen ih  na ro d o v  za p reh rano  in  km e tijs tvo , je k o t 
genera ln i sekre ta r A p im o n d ije  km a lu  navezal tesne stike  s to  važno o rgan izac ijo  Z d ru 
žen ih  na rodov. N jegovo  p rizadevan je  je  lepo uspevalo. Od le ta  1957 da lje  sodeluje A p i
m on d ija  s ta lno  z ev ropsko  ko m is ijo  za k m e tijs tv o , k i zaseda redno v  zače lku  vsakega 
le ta  v  Parizu. N a teh  zasedanjih  o b ra vn a va jo  z las ti p ro b le m a tik o  va rs tva  čebel v  zvezi 
z upo rabo  p r ip ra v k o v  za va rs tvo  ra s tlin  pred š k o d ljiv c i in  bo lezn im i. S FAO sodeluje 
tu d i v sve tovn i b o rb i p ro t i la k o ti.  Od le ta  1957 da lje  se v  o b ve s tilih  FAO sta lno  om enja  
tu d i de lovan je  A p im o n d ije . Glede na n jeno a k tiv n o s t j i  je  FAO o d o b rila  koncc le ta  1966 
za de lovan je  v  n jen i o rgan izac ijsk i m rež i poseben posve to va ln i s ta tu t. S tem  si je p r i
dob ila  A p im o n d ija  pom em ben po loža j v  sve tovnem  m e rilu . N je n o  delo se je ra z š ir ilo  še 
na dve važn i m edna rodn i o rgan izac iji, na UNESCO —  organ izac ijo  Z d ružen ih  na rodov 
za vzgo jo , znanost in  k u ltu ro  s sedežem v  Parizu in  na OMS —  sve tovno  zd ravstveno  
o rgan izacijo . Posebna skup ina  n je n ih  ekspe rtov  sodeluje na dokončn i sestavi no rm  o m edu 
s ko m is ijo  FAO in  svetovne zd ravstvene  o rgan izacije  p r i sestavi kn jige  o ž iv ils k ih  a r t ik l ih  
(C»dex a lim enta rius). Le ta  1966 je u s tanov ila  A p im o n d ija  lastno kn jižn o  za ložn iš tvo , k i 
izda ja  č e trtle tn o  g las ilo  A p im o n d ije  »Apiacta« v  p e tih  je z ik ih , v  angleškem , francoskem , 
nem škem , ruskem  in  španskem. V n jenem  za ložn iš tvu  je  izšla le tos tu d i zan im iva  kn jig a  
o inš tru m e n ta lne m  osem enjevan ju  m atic . N a te m i te kn jige  je sode lovalo  več znanstve
n ik o v  A p im o n d ije . V  čebelarskem  in š titu tu  v  D o lu  p r i L ibč icah  v  Češkoslovaški de lu je  
tu d i n jen d o ku m e n ta c ijsk i center, k i im a nalogo, da posredu je  zam en javo  čebe la rsk ih  re v ij 
med č lan icam i A p im o n d ije  in  da š ir i čebelarske dosežke, k i so o b ja v lje n i v  posam eznih 
s tro k o v n ih  re v ija h  v  m an j znan ih  jez ik ih .

V e liko  pozo rnost posveča A p im o n d ija  pospeševanju čebelarstva. V  sm islu  1. člena 
n jen ih  p ra v il je  nam reč n jena osnovna naloga oz irom a c ilj pospeševanje tehničnega, znan
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stvenega in  gospodarskega razvo ja  čebe la rstva  v  vseh deželah te r  ra zv ija n je  sode lovan ja  
čebe la rsk ih  združen j in  posam eznih  čebe la rjev  na vsem  svetu. Za uspešno o p ra v lja n je  
teh  p le m e n itih  nalog je  o rg a n iz ira la  pet s ta ln ih  s tro k o v n ih  k o m is ij, in sicer za čebe larsko 
gospodars tvo , za čebe ljo  b io lo g ijo , za čebelje bo lezn i, za m e d o v ito  ra s tlin s tv o  in  opra- 
ševanje te r  za čebe larsko te h no lo g ijo  in  oprem o. P ri teh  ko m is ija h  de lu je  ta čas v  20 spe
c ia ln ih  d e lo vn ih  skup inah  126 s tro k o v n ja k o v  in  znans tven ikov . S trokovne  ko m is ije  o b ra v 
nava jo  p rob lem e in  dosežke v  n jih o v ih  specia ln ih  de javnos tih . Sestajajo se le tn o  ponavad i 
v  deželah, k i kaže jo  posebno zan im an je  za posamezne specialne de ja vn os ti oz irom a  im a jo  
zadevne prob lem e. N avedeni s tro k o v n ja k i so na v o ljo  z las ti deželam  v  razvo ju , bod is i 
k o l eksp e rti FAO, a li pa se čebelarske o rgan izacije  posam eznih dežel neposredno pove
zu je jo  z n jim i. M ožnos ti za izobraževan je  čebe la rjev  in za pospeševanje čebe larstva 
v  posam eznih deželah p re k  o rgan izac ijske  m reže s tro k o v n ja k o v  A p im o n d ije  so to re j 
danes zelo ve like .

V sm is lu  p ra v il A p im o n d ije  je  tu d i naša čebe larska o rgan izac ija  razv ila  prece j ž ivahno  
sode lovan je  s čebe la rsk im i o rgan izac ijam i v  sosednih deželah. Svoje g las ilo  S lovenski 
čebe lar zam enjava z nad 40 čebe la rsk im i o rgan izac ijam i v  zam ejstvu . Z A v s tr ijs k o  zvezo 
čebe la rjev  im a sklen jen  sta len do g ovo r o skupnem  za tira n ju  čebe ljih  bo lezn i v  5 km  
pasovih  vzdo lž  obeh s tran i državne  m eje. N a  teh nalogah sode lu je jo  k ra jevn e  čebelarske 
organ izac ije  na obeh straneh. Čebelarske o rgan izacije  iz  n o tra n jo s ti obeh dežel pa se 
o b isku je jo , izm e n java jo  izkušn je  in  ta ko  vnaša jo  razne n o vo s ti v  svoje čebe larjen je .
V n e ka te rih  deželah, np r. v  Južn i T iro ls k i, v  I ta l i j i  in  v  Z ah o d n i N e m č iji kaže jo  ve,liko 
zan im an je  za našo s ivko  in  nas za to  le tno  o b isku je jo  tu d i v  ve č jih  skup inah. R azvil se je 
že p ra v i čebe larsk i tu rizem . Z  m edsebo jn im  osebnim  spoznavanjem  d o p rinaša jo  na ta  
način naši in zam e jsk i čebe la rji tu d i lep p rispevek  k  d o b rim  sosedskim  odnosom .

Naj zaključim z ugotovitvijo, da je Apimondija — Mednarodna zveze čebelarskih 
združenj ena najaktivnejših in najbolje organiziranih mednarodnih kulturno-prosvetnih 
organizacij, katere ugoden vp liv se čuti prek FAO prav do Združenih narodov, prek 
mreže čebelarskih organizacij v posameznih deželah pa do slehernega organiziranega 
čebelarja.

KONGRESS 1APiMONDIA

Delegacija ZČDS na X X II. kongresu Apimondie avgusta 1969 v Münchnu
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P I  T  A  L  N  I  K  I

N . N .

M ali pločevinasti p ita ln ik i z nastavkom za steklenico, kakršne prodajajo 
v trgovin i Medeks v L jub ljan i, v trgovin i s čebelarskimi potrebščinami v Celju 
in  verjetno še v trgovinah s čebelarskimi potrebščinami v drugih k ra jih  Slovenije, 
mi spočetka niso b ili všeč; to pa zato, ker vra t AŽ-panjev ni bilo mogoče 
zapreti, če si vstavil v p ita ln ik  okroglo litrsko  steklenico, v kakršnih prodajajo 
v trgovinah alkoholne in  brezalkoholne pijače. Spomladi, ko špekulativno pitaš, 
je zelo neprijetno, če ne moreš zapreti v ra t panja, ker se ti čebelje gnezdo shladi.

Več let sem preizkušal razne pitalnike, nekatere kar dobre, vendar sem na
posled pristal p ri zgoraj navedenem. Zadevo sem rešil tako, da za krm ljen je čebel 
uporabljam  ploščnate steklenice od slivovke. Te so pripravne, so ozke, ploščate, 
zaradi česar lahko vrata A2-panja lepo zapremo, steklenico pa naslonimo na 
mrežasto okno. Steklenice od slivovke držijo  1 liter.

Prostornina p ita ln ika  —  0,25 1 —  je zadostna za enkratno špekulativno d i -  

dajo. Vse skupaj je zelo priročno; lahko pitaš suho ali tekočino; pri špekulativnem 
p itan ju  ni treba steklenice, za jesenko pitanje pa tud i steklenica 1 lite r zadostuje, 
ker se lahko brez vznem irjenja zamenja.

Zapiralno deščico sem za p ita ln ikov podaljšek izrezal tako, da je panj pri 
p itan ju  zadaj zaprt in  ni možen do tik  s čebelami p ri p itanju.

SSIlšši
Čebelnjaka marljivega čebelarja Janeza Erklavca v Braslovčah v Savinjski dolini
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czyj/ößiee iz  eebetazskega Soeia

VELIKO POVPRAŠEVANJE PO OPLEMENJENIH 
KRANJSKIH MATICAH V BELORUSIJI

M a r t i n  M e n c e j

Belorusija je ena izmed večjih republik 
Sovjetske zveze, ki leži na njenem najbolj 
zahodnem delu in je  tako po svoji legi naj
bližja osrednjim  evropskim predelom. Zato 
so za nas zanimive njihove večletne izkuš
nje z različnim i čebeljim i pasmami, ki so jih 
končno pripelja le do tega, da jim najbolj od
govarja čista kranjska čebela. Ta njihova 
ugotovitev je za nas to liko pomembnejša, 
ker smo lahko brali v 11. š tev ilk i letošnjega 
Slovenskega čebelarja izvleček znanstvene
ga sodelavca Timirjazeve akademiji V. A. Gu
bina, da imajo vse čebele jugovzhodne Evro
pe osnovne karakteristične oznake skupne in 
je zaradi tega »nedopustno še nadalje obdr
žati za vse te čebele ime kranjska čebela. 
Imenovati jo je treba carnica«.

Sedaj se pa oglašajo čebelarji sami. Za
radi obširnega tovrstnega prikaza v novem
brski številk i osrednjega čebelarskega gla
sila Pčelovodstvo, bomo povzeli samo glavne 
m isli.

Pri obnovi kolhoznih in sovhoznih čebe- 
larstev po drugi svetovni vojni —  nemški 
nacistični škorenj je življenje v Belorusiji 
dobesedno steptal —  so nahitro začeli uvažati 
kavkaške čebele, kar se še sedaj dogaja. 
Paketi z oplemenjenim i in neoplemenjenimi 
maticami romajo s Kavkaza v Belorusijo. Sa
mo v zadnjih nekaj le tih je prišlo nekaj tisoč 
paketov. To je privedlo do tega, da je sedaj 
težko najti čebelarstvo s č is tim i srednje- 
ruskim i čebelami, čeprav smatrajo ravno Be
lorusijo za področje, kjer prevladuje temna 
gozdna srednjeruska čebela.

Na podlagi bogatih izkušenj, ki so si jih 
pridobili tamkajšnji čebelarji v teku mnogih 
let, so pa priš li do zaključkov, da jim  kav
kaške čebele (posebno še siva hribovska) za 
tamkajšnje razmere ne ustrezajo. Te zaosta
ja jo za domačimi glede donosnosti, slabše 
prenašajo zimo in so bolj podvržene nose- 
mavosti.

Tudi izkušnje, ki jih  je dobil znanstveno 
raziskovalni beloruski inš titu t, so pokazale, 
da se je  v povprečju dveh let (1965— 1966) 
najbolj obnesla kranjska čebela glede do
nosnosti. (Ne imenujejo jo carnica!) Srednja 
letna donosnost medu kranjskih čebel je zna
šala 49 kg, srednjeruskih 4,2 kg, sivih hri
bovskih kavkaških 14,1 kg, daljnovzhodnih

pa 16,4 kg. Če računajo čebelarji prodajno 
ceno medu 2,6 rubljev, potem je računica 
jasna. Pri tem poudarjajo še dejstvo, da se 
kranjske čebele v prim erjavi z drugimi od li
kujejo še po »univerzalnosti« glede medo- 
nosnih rastlin. Na dete lii ne zaostajajo za 
kavkaškimi, na ajdovi paši prekašajo celo 
domačo populacijo (temno gozdno), na vres- 
ju pa naberejo več kot katerakoli uvožena 
rasa; tu zaostajajo le za domačo pasmo. 
»Na ta način je dobila kranjska čebela naj
boljše priporočilo glede donosnosti na kol
hoznih in sovhoznih gospodarstvih te repub
like«, zaključujejo tamkajšnji čebelarji.

Da bi preverili donosnost, so predhodno 
izvedli široko organizirano poskusno akcijo. 
Na pobudo m in istrstva za km etijstvo so v ta 
namen uvozili 1967. leta 300 oplemenjenih 
kranjskih matic iz Avstrije ( !) ,  leta 1968 pa 
kar 900. Hkrati so preizkušali križanke 
(kranjske z dom ačim i). Na preizkusnih če- 
belarstvih, ki so bila razporejena na vseh 
območjih republike, so opravljali preizkuse 
čebelarji-preizkuševalci pod vodstvom sta
rejših čebelarskih tehnikov. Za kontrolne pa
nje so vzeli družine domače srednjeruske 
pasme.

Rezultat prve zime (1967— 1968) je bil, 
da kranjske čebele niso le slabše prezim ile 
kot kontrolni panji domačih čebel, ampak v 
večini primerov celo boljše: na spomlad so 
bile močne, imele so več zalege, manj m rtvic 
in čistejša gnezda; poraba zimske krme ni 
bila nič manjša kot v kontrolnih panjih, v 
mnogih panjih so pa opazili ekonomičnejšo 
porabo krm ilne zaloge. Poleg tega so v zgod
nji pomladi prej obletavale cvetje kot kon
trolna skupina, družine so se razvijale nor
malno in matice niso prenehale zalegati, ko 
so nastopile nepovoljne pašne razmere na 
koncu pomladnega in v začetku letnega ob
dobja. Na ta način so se lahko ustrezno raz
v ile  za čas glavne paše. Z jutraj so začele 
izletavati 20 m inut prej kot domače. Vsi če
belarji, ki so preizkušali kranjsko čebelo v 
različnih področjih Belorusije, so enotnega 
mnenja o njeni izredni m iro ljubnosti.

Za negativno črto kranjske čebele in kri
žanke se navadno smatra njena prevelika 
nagnjenost rojenju, kar se posebno opaža v
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njeni prvotni domovini Jugoslaviji in A vs triji. 
Glede tega niso beloruski čebelarji enotnega 
mnenja. V sovhozu »Lukskij« na gomelskem 
področju npr. ni bilo rojev in ni bilo znakov 
k rojenju. Drugi čebelar pa zopet poroča, da 
ni opazil, da bi bile kranjske čebele bolj ro- 
jive  kot domače, od 100 družin kavkaških 
čebel sta ro jili 2 družini, od kranjskih pa 8. 
Seveda pa nekateri drugi poročajo nasprot
no. Vsi si pa razlagajo ro jivost z različnimi 
medonosnimi in klim atskim i razmerami, kon
strukcijo  panja in načinom čebelarjenja. Prav 
tako menijo, da ni težko preprečevati rojev.
V eksperimentalnem čebelarstvu tam kajšnje

ga inštitu ta niso npr. zabeležili v teku le t niti 
enega roja.

Križanke kranjskih in domačih srednje- 
ruskih čebel prvega pokolenja so nabrale 
43,1 °/o več medu in prinesle 45,3 °/o več vo
ska kot družine v kontrolnih panjih. Zato ni 
čudno, da prosi tolikšno število beloruskih 
čebelarjev znanstveno raziskovalni inštitu t, 
naj jim pošlje oplemenjene kranjske matice 
ali pa sporoči naslov vzrejevalcev kranjskih 
matic. Zaradi vse večjega povpraševanja pla- 
n'>-nio ornanizirnti plemenilno postajo kranj
skih matic v baronovskem čebelarstvu, tako 
poročajo.

ORIENTACIJSKI PLESI

N a kongresu A p im o n d ije  v  M ünchnu  je 
sovje tska  znanstven ica L O P A T IN A  poroča
la, da je  v  š tud ijske  svrhe z um etno  izde
la n im  čebe ljim  posnetkom  p ro izva ja la  
»orien tac ijske  plese za pašo« v  odda ljenosti 
100 in  200 m. V  času poskusov je  ugo to v ila , 
da je  60 do 70 %  čebel, k i so opazova le  
plese in  j im  sledile, zapus tilo  pan j, se p rav i.

da so iz le te le  na pašo. P ri tem  se je izka 
zalo, da ču t o rien tac ije  čebelam  n i p riro je n , 
am pak si ga m o ra jo  šele p r id o b it i.  Čebele, 
k i so poznale o ko lico  od p re jšn jih  po le tov , 
so na jb o lje  in  n a jh itre je  spre je le  te r  do je le  
navod ila  za »novo« pasišče, k i je b ilo  to k ra t 
pos tav ljeno  v  d ru g i sm eri in  sprem enjen i 
razd a lji.

N W D  Im ke rze itu n g  10/1969. J. M .

N O Č N I PLESI ČEBEL

V svo jem  re fe ra tu  na kongresu A p im o n 
d ije  v  M ünchnu  je zahodnonem ški raz isko 
va lec E LD R IC H  poroča l, da se a friške  če
bele v  b liž in i e k v a to r ja  tu d i ponoč i več a li 
m an j zavedajo, k je  se nahaja sonce. S sm o
t rn im i poskusi je p r ip ra v il čebcie, da so tu d i 
po sončnem zahodu izva ja le  o rien tac ijske  
plese za pašo v  p ita ln ik u , k i so ga čez dan 
ob le tava le . Sm ern i p o d a tk i v  p lesih so se 
nanašali na sonce, k i je  b ilo  teda j že pod

obzorjem . Poskuse je  de la l čez vse le to . 
Z eno samo iz jem o so vse druge čebele 
nakazova le  sonce, k i se je p o m ika lo  da lje  
po začrtan i dnevn i po ti. N ad po lo v ico  vseh 
k o tn ih  sm eri v  p lesih  je  natančno označe
v a lo  pasišče po tren u tn e m  s tan ju  sonca pod 
obzo rjem . Po teh u g o to v itv a h  sodi poroče
valec, da so čebele sposobne, da az im u tno  
s led ijo  p re m ika n ju  sonca.

N W D  Im pcrze itu n g  10/1969. J. M .

Peter Zupan iz Zaloga pri Cerkljah 
uspešno čebelari s svojo ženo Micko, 
ki mu zvesto pomaga pri njegovem 
delu
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ČEBELARSKO SREČANJE V ŠTREKLJEVCU

Č ebelarsko d ru š tvo  Č rn om e lj o rgan iz ira  
vsako  le to  čebe la rsk i sestanek s s tro k o v n im  
p redavan jem . T ako  je tu d i G. ju n ija  t. 1. b ilo  
sk licano čebe larsko srečanje p r i naprednem  
km e tu  in čebe la rju  A n to n u  Pasiču v  S trek- 
ljevcu . Š trek ljevec  je  p rija zna  vasica sredi 
v in o ro d n ih  k ra je v  in dostopna z vsem i p re 
v o z n im i s redstv i. Lep, sončen in  to p e l dan 
je  p r iv a b il na to  p r ire d ite v  čebe larje  in  n jih  
svojce iz  b liž n jih  in  o d da ljen ih  k ra je v  Bele 
k ra jin e . Eni so p risp e li z av tobus i, d ru g i s 
s v o jim i m o to rn im i v o z ili,  b liž n ji pa peš. 
Z a to  je b ilo  p ra v  lepo š te v ilo  udeležencev. 
P riso tne  je  p o zd ra v il p redsedn ik  Č ebelar
skega d ru š tva  Bele k ra jin e  Iva n  Biček, p re 
davan je  o ž iv lje n ju  čebel pa je  v o d il to v . 
J u li j MAYER.

Predavan je  je b ilo  vsem  navzočim  zelo 
po v o lj i  in  so m u p ra v  z zan im an jem  sle
d ili.  Z a p ro s ili so p redava te lja , da b i še več
k ra t  p riše l s ta k o  po u čn im i nasve ti m ed be
lo k ra n jske  čebelarje .

Za p r ije te n  za k lju če k  srečanja je  Čebe
la rska  d ruž ina  Semič poskrbe la  d o b ro  v in 
sko k a p ljico  in  okusno pečenko, ta ko  da so 
se čebe la rji in  n jih  d ruž ine  zad rža li pozno 
v  p opo ldansk i čas. M ed zd rav ico  so čebe
la r j i  p re d a va te lju  ponovno  zaželeli, da b i 
v  bodoče še p riše l v  Belo k ra jin o .

T ov. J u li j M aye r iz L ju b lja n e  se je za 
p rija zn o s t za h va lil s po jasn ilom , da je  že 
v e lik o  slišal o g o s to lju bn o s ti B e lokran jcev  
in  da se je ob te j p r ilo ž n o s ti o tem  sam 
p re p riča l. O b lju b il je tu d i, da se bo, če m u 
bo dopuščalo zd rav je , p ra v  rad  odzva l va 
b ilu .

M ed razg o vo ro m  so čebe la rji k r it iz ira l i  
slabe odkupne  cene m edu, k a r je m lje  čebe
la r je m  veselje  do čebe la rjen ja , saj je  b ila  
cena m edu pred  š t ir im i le t i v iš ja  od današ
nje. Č ebe la rji so se m ed sabo še m nogo po
g o v o r ili o čebe la rsk ih  p ro b le m ih  te r  se na to  
za d o vo ljn i razš li.

Čebelarsko d ru š tvo  Č rnom e lj

ČLANI ČEBELARSKEGA DRUŠTVA AJDOVŠČINA NA IZLETU

Še p red  dese tle tji so ž iv e li p r i nas lju d 
je, k i so ž iv e li in u m rli lam , k je r  so se ro 
d ili,  ne da b i v id e li odda ljene  k ra je . Danes 
pa p o s ta ja jo  p o ti k ra tk e  in  svet m ajhen. Z  
nam enom , da spoznam o b o lj našo ož jo  d o 
m ov ino , smo le tos o rg a n iz ira li še t r i  iz le te , 
m ed tem i zadnjega po D o len jsk i.

Naš p rv i postanek je  b il v  B is tr i p r i 
V rh n ik i, k je r  smo si og ledali te h n ičn i m uzej 
S loven ije  z gozdarsk im , lesnim , e le k tro te h 
n išk im , m e ta lu ršk im  in  lo vsk im  odde lkom  
te r  zgodov insk im  p rikazo m  B istre . V  goz
darskem  odde lku  smo našli tu d i Scopolija , 
k i je b il med p rv im i naš im i v e lik im i čebe
la r j i  te o re tik i,  le da je tu  p red s ta v lje n  sa
m o k o t im e n itn i gozdar. Janez A n to n  Sco- 
p o li (1723— 1788), po rod u  Ita lija n , je  b il 
d a lj časa z d ra v n ik  v  Id r i j i  in  je raz iskova l 
ra s tlin s tv o  in  žuželke. Prav žuže lke je p ri 
nas Scopoli p rv i pod ro b n o  raz iska l, z lasti 
pa čebelo. M ed n je g o v im i spisi so za nas 
čebe larje  zelo pom em bn i »Entom olog ia  
C arniolica« (žuže lstvo  K ran jske) in  »Diser- 
ta t io  de apibus« (Razprava o čebelah).

Po ogledu m uzeja  smo se o d p e lja li p ro t i 
Podpeči, k je r  smo nam erava li z a v it i skozi

č rn o  vas v  L ju b lja n o . Toda to  nam  n i uspe
lo, ke r je b il m ost le za t r i  tone nosilnosti. 
V praša li smo nekega dom ačina, če je m o
goče p e lja ti se z av tobusom  po b liž n ji p o ti 
p ro t i Igu. Rekel nam je, da je e n k ra t za
p e lja l m im o  en avtobus. Š o fe rju  sem na to  
de ja l, da se bo m ožak, sedaj ko  g rem o m i 
po te j po ti, lahko  d rug ič  d ru g im  pobahal, 
češ da sta pe lja la  to d  že dva avtobusa.

N a to  nas je v o d ila  po t ob L ju b lja n i na 
U rh . Po ogledu tega m učeniškega k ra ja  smo 
se o b rn il i p ro t i D o len jsk i.

Po tem  delu D o len jske  so navadne m a
kadam ske ceste, a še k a r d o b ro  vzd rže va 
ne, drugače pa zelo ozke z o s tr im i o v in k i, 
v zp e tin a m i in  padci. K lju b  tem u, da se D o
len jska  v  m nogočem  ra z lik u je  od ta ko  ope
vane G orenjske, da n im a ta ko  v is o k ih  gora, 
jezer, p la n in sk ih  p o s to jan k  in  in d u s trije , 
n jena posebna lepo ta  ne zaostaja za d ru 
g im i našim i tu r is t ič n im i k ra ji.  H r ib i so ob- 
raščeni, pisane do line  in  reb ra  prepasana 
z n jiva m i. U s tv a rja jo  ta k o  p rije te n  in  ču
d o v it  razgled, kakršnega nam ne m ore jo  
p r ik a z a ti s trm i v rh o v i a li nepreg ledna ra v 
nica.
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N e ka j p red  p o ldnevom  smo p risp e li v  
L it i jo .  Tam  sta nas že čakala ta jn ik  Čebe
larskega d ruš tva  L it i ja  to v a riš  Ivan  Ž unko  
te r  A n to n  D ražum erič , vo d ja  p lem en ilne  po 
sta je  Pustov m lin .

L it ija ,  skozi ka te ro  teče reka  Sava, je  
p rija zn o  mestece. A ko  b i š li po s ta ri raz 
m e jitv i,  b i re k li,  da je p o l L it i je  na g o re n j
ski in p o l na d o le n jsk i s tran i. M esto  im a 
te k s tiln o  in  lesno in d u s tr ijo . Nas pa je  se
veda n a jb o lj zan im a la  oko lica , k je r  je  ple- 
m en ilna  posta ja  za d o le n jsk i ra z liče k  k ra n j
ske sivke.

T ova riš  Ž u n ko  nam  je de ja l, da je n j i 
hova  p lcm en ilna  postaja  P ustov m lin  od 
da ljena  10 km  od L it i je  v p ra v i »džungli«. 
Posta jo  so sam i n a p ra v ili, b rez ka k rš n ih 
k o li sredstev od drugod. M i b i p ra v  go tovo  
to  posta jo  težko  našli, če nas ne b i im eno
vana to va riša  v o d ila  po nenavadn i po ti.

Č ebe la rji so po izstopu  iz avtobusa  h i
t ro  odš li k  p le m e n iln i po s ta ji in  si z zan i
m an jem  og ledova li lepo  razmeščene hram č- 
ke. Ob odhodu pa so odnesli vse op lo jene  
m atice , da b i z n jim i dom a osvež ili dom ači 
čebe lji rod . N ečebe la rji, k i so se tu d i ude
le ž ili našega iz le ta , pa so o b čudova li na
ra vn o  o ko lje , k i je  popo lnom a drugačno k o t 
p r i nas na P rim orskem .

P lem en ilna  posta ja  je  na d oka j d o b ro  
zbranem  m estu in  še posebej p rik la d n a  za
to , ke r je m oč p r i t i  z m o to rn im  vo z ilo m  in  
celo z avtobusom  t ik  do vhoda. K lju b  tem u, 
da se te ren  ra h lo  dviga, so tla  m očv irna ta . 
M o rd a  b i se da lo  z m alo  trud a  tu d i to  iz 
sušiti, mogoče pa ra vn o  to  m o čv irje  uč in 
ku je  p ro t i nosem i, k o t b a rjansko  b la to .

Po ko s ilu  smo se p o s lo v ili od naših 
sp rem ljeva lcev te r  od L it ije  z že ljo , da se še 
srečamo. N a to  smo z a v ili p ro ti Šm artnem , 
p rvo tn e m u  središču tega dela D o len jske . Iz  
Šm artnega nas je v o d ila  p o t po v iju g a s ti 
cesti, k i teče po d o lin i, in  se na to  prične 
precej s trm o  d v ig a ti p ro t i gradu Bogen- 
šperk. V tem  g radu  je ž ive l nekoč Janez 
V a jh a rd  V a lva zo r (1641— 1693), k i je n ap i
sal s lo v ito  de lo  »Slava vo jv o d in e  K ra n j
ske« in  je  im e l tu  tu d i tis k a rn o  za b a k ro 
reze. G rad je  zelo lep  in  na le p i razg ledn i 
to čk i, ve n d a r še n i povsem  res ta v riran .

O b iska li smo še sta ro  S tično in M u lja vo , 
ro js tn i k ra j p isa te lja  Josipa Jurčiča. P rav i
jo , da, k d o r  n i v id e l Krke, ta  tu d i n i v id e l 
D o len jske . Z a to  smo se sp u s tili še p ro t i 
K rk i in  se p re k  G rosup lja  o b rn ili p ro t i 
L ju b lja n i. Z vese ljem  smo se v rača li do 
m ov, k e r smo v id e li še en košček dosle j 
nam  p rem alo  znane naše lepe slovenske do 
m ovine . F ranc Cerovšek

PO RO ČILO  O O B Č N E M  ZBO R U  ČEBELARSKE D R U Ž IN E  PO LJČ AN E

V rš il se je  dne 9. novem bra  1969 v  nav
zočnosti to v . Prim ca, delegata Čebelarskega 
d ru š tva  M a rib o r.

N a zbo ro va n ju  smo p re tre s li razne teža
ve, k i so se p o ja v ile  te ko m  leta 1969, glede 
padca cene p r i medu itd . Iz v o lje n  je  p o n ov
no s ta ri odbor, zam en ja li smo le enega 
o d b o rn ika , ka terega smo n adom estili z no
v im , s član ico  M a tild o  H o rv a t, gospod in jo  
iz  N o va ko v .

P ri to čk i »Razno« je to v . Jože f Černej- 
šek, delegat d ruž ine , om en il in  iz reke l p ra v  
posebno zahva lo  tova rišem a Jožetu Brečku 
in  gospodarju  d ruž ine  Pekovšku za b rez
plačne prevoze z osebnim i a v to m o b ili na 
dan 11. m aja  1969. Oba sta ta k ra t p repe
lja la  m a rib o rske  čebe la rje : p redsedn ika
M očn ika , p ro f. S truno, H an jca , B lazino in  
druge na pasišče v  S taro vas h Č erne jškov i 
čebe la rsk i p r ik o lic i.  Tam  g o ji že 62 le t čisto 
s ivko .

S tem  sta B rečko in  Pekovšek v e lik o  
p ripom og la , da so s like , ka te re  je  potem  
posla l Č ernejšek na sve tovno  čebelarsko 
razstavo  v  M ünchen, dosegle svo j namen. 
»Die beste m itte leu ropä ische  graue H o n ig 
biene« je b il tam  o d lik o v a n  s častno z la to  
o b ro b lje n o  lis t in o  =  »Ehren U rku n d e  =  m it 
E rfo lg«.

Končno smo se p r i m a jh n i zakuski, k i 
jo  je p r ip ra v il to v . Pekovšek za občn i zbo r 
čebelarske d ruž ine  z odposlancem  to v . P rim 
cem iz m aribo rskega  čebelarskega d ruštva , 
še v e lik o  razg o va rja li. Kako bo treba  še p o 
p r i je t i  za dela v  d ru ž in i in v  d ru š tvu , da 
b i b i l i  uspehi ob Janševi dves to le tn ic i za 
čebe la rstvo  in  za skupnost č im  p lodne jš i! 
Vsem čebelarjem  S loven ije  že lim o  srečno 
m edeno novo  le to  1970!

Čebelarska d ruž ina  Poljčane
ta jn ik  Ignac Lam pre t 

p redsedn ik  V in ko  K ra lj

Vsem članom čebelarskega društva Kamnik— Domžale

Č ebelarsko d ru š tvo  K a m n ik— Dom žale 
vab i vse čebe larje  na redn i občn i zbor, k i 
bo  v  nedeljo , dne 25. ja n u a rja  1970, ob 14.

u r i v  D om žalah  »Na pošti«. N a sporedu bö  
tu d i p redavan je  o čebe ljih  bo lezn ih .

S čebe la rsk ih  pozd ra vo m !

Za Čebelarsko d ru š tv o : Janko  M alešič
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Osmzfn ice

SREČKO BREZNIK

Čebelarska d ru ž in a  Kam nica-B reste rn ica  
sporoča ža lostno  vest, da je  trag ično  p re 
m in il Srečko B re zn ik  iz Kam nice p r i M a
r ib o ru  k o t v o ja k  Jugoslovanske ljudske  a r
m ade. B il je član Čebelarske d ruž ine  Kam 
n ica-B restern ica. K o t m lad  fan t, vne t če
be lar, je z vese ljem  o p ra v lja l svoje čebele, 
saj je če b c la ril z 12 A Ž -pan ji. Redno se je 
ude leževa l sestankov, b il je  p rid e n  in  m a r
l j iv .

Čebelarska d ru ž in a  je izgub ila  dobrega 
to va riša  in  čebelarja . D rag i Srečko, ostal 
nam  boš v  tra jn e m  spom inu  in  na j t i  bo 
lahka  slovenska zem lja .

Čebelarska d ruž ina  
K am nica p r i M a r ib o ru

TONE BRATKOVIČ

Smrtna kosa ne m iru je! 
Dne 22. junija 1969 se je 
javila pri čebelarju Tonetu 
Bratkoviču, upokojenemu 
ravnatelju šole v Razvanju. 
Na šoli je deloval od leta 
1947, kjer je uporabil vse 
svoje sposobnosti za vzgo
jo mladine. Leta 1965 je bil 
upokojen, vendar je pri 
delu pomagal organizaciji 

gluhih in slepih.
Učite ljsko službo je nastopil 1. junija 1922 

v Oplotnici pri Slovenskih Konjicah, nato je 
bil ravnatelj šole v Zagorju pri Kozjem, v 
Šentjanžu pri Velenju te r v Veliki Pirešici pri 
Celju.

Leta 1941 je bil dva meseca v celjskem 
zaporu, nato izgnan z družino v Srbijo, skup
no z očetom invalidom. Tam je izgubil 16-let- 
nega sina, dijaka gimnazije. Septembra 1945 
se je vrnil v domovino na svoje staro služ

beno mesto v Pirešico, kjer je bilo šolsko 
poslopje porušeno Tu je služboval dve leti 
do prem estitve v Razvanje.

Pokojni je b 'i vnet čebelar.
Ohranili ga bomo v trajnem spominu!

Čebelarska družina 
Pekre — Studenci

I.OJZE LUŠI N
1. m aia  smo p osp rem ili 

na z?, dn ji p o ti Lo jze ta  Lu- 
šina upoko jenega šolske
ga u p ra v ite lja  v  Sodražici.

Rojen je b il 25. 6. 1890. 
S lužbova l je po razn ih  
k ra jih . N a jd a lj je  b il v  
B raslovčah in  to  ce lih  17 
le t, končno pa v  domačem  
k ra ju  v  Sodražici, k je r  je  
dočakal svo j zasluženi po 
ko j.

Z a ra d i svojega naprednega duha je  b il 
p regan jan  že v  s ta ri Jugos lav iji, med v o jn o  
pa in te rn ira n  v  I t a l i j i  in  N e m č iji, vendar 
ga niso z lo m ili. O sta l je  a k t iv is t  do zadnjega.

V p a rtiza n ih  sta padla 2 n jegova sinova, 
osta la  m u je le hčerka. B il je  sous tanov ite lj 
Čebelarskega d ruš tva  v  R ibn ic i, p redava te lj 
o čebe larstvu, sad ja rs tvu  in  k m e tijs tv u . Snov 
je  poda ja l ta ko  je d rn a to  in  sočno, da ga 
je  b ilo  p ra v i u ž ite k  poslušati.

Še p red  dese tle tji se je b a v il z vz re jo  
m a tic  in  k e r je im e l v e lik o  izkušen j, je 
u č il:  vsaka um etna  vzre ja , k a r  je  je b ilo  
doslej, nam  ni dala ta k ih  m atic , kakršne  
smo si že le li. To dokazu je  tu d i de js tvo , da 
čebele take  m atice  pre leže jo  ob p rv i p r i 
ložnosti. N a jb o ljše  uspehe sem im e l z ro je - 
v im i m aticam i. Te so se m i vedno od lično  
obnesle in to  tu d i vsakem u p ripo ročam . 
Potem  je še raz laga l pod ro b n o s ti p r i ta k i 
v z re ji m atic .

Zveza čebe la rsk ih  d ru š te v  ga je o d lik o 
va la  z Janševim  redom  za zasluge v  čebe
la rs tvu .

Ob pogrebu  se je  zb ra lo  v e lik o  š tev ilo  
čebe larjev, saj smo izg u b ili s ta ros to  čebe lar
je v  v  R ib n išk i d o lin i. Ob k rs t i se je od 
njega med d ru g im  p o s lo v il to v . Čeh, p re d 
sedn ik d ru š tva  v  R ibn ic i. S tem i sk ro m n im i 
v rs tic a m i je vse p rem a lo  povedano o v e li
kem  in  p lodnem  delu pok. Lo jze ta . Vsi ga 
bom o o h ra n ili v  tra jn e m  in  p rije tn e m  spo
m inu.

France Gradišar

C  y' ’'S m*m ,

/v*>
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VENCESLAV TREVEN

T u d i v  le tošn jem  le tu  
je  posegla s m rt v  v rs te  
č lanov naše druž ine . K 
zadn jem u p o č itku  smo 18. 
o k to b ra  1969 s p re m ili č la 
na čebelarske organ izacijo  
Venceslava Trevna. m i
zarskega m o js tra  iz Slo
venskega Ja vo rn ika .

R odil sc je  21. septem 
bra  1900. le ta  in  jc  b il član 

d ruž ine  vse od le ta  1930. T ako  je  b il do lgo 
le tn i in  zvest č lan sta lno  p riso te n  na se
s tank ih  d ruž ine  in n e k a jk ra t tu d i delegat 
na občn ih  zb o rih  čebelarske organ izacije . 
Z a rad i n jegove p riv rž e n o s ti d ru ž in i in delu

v  d ru ž in i ga bom o pogreša li p r i našem 
delu. D a ljša  bolezen ga je  od tegn ila  od čebel 
le to lik o , da je v  delo s čebelam i v k lju č il 
sina in  ta ko  še p red  s m rtjo  poskrbe l, da 
bodo čebele še napre j ostale v  d ru ž in i in 
bodo ravn o  ta ko  oskrbovane, naša d ruž ina  
pa upa, da bo še napre j im e la  ta ko  p r i
vrženega in  zvestega člana, k o t jc  b il on 
sam.

N jegova  na rodna zavednost in p r i l ju b 
ljenost m ed lju d m i, p riv rže n o s t naši d ru 
ž in i in  n jegovo  uspešno delo v  d ružben ih  
organ izac ijah  jc  s hva ležnostjo  izkazana s 
š te v iln o  udeležbo na n jegov i zadn ji po ti.

O sta l nam bo v  tra jn e m  spom inu.

Čebelarska d ruž ina  
Jescnicc

m

V SKLAD

za g radn jo  ČIC so p r is p e v a li: Jože Babnik 
iz Ljubljane 10.000 din, ne im enovan i iz 
L ju b lja n e  10 d in , Jos ip  Ličen, N ova  G orica 
100 d in. ČD Č rnom e lj (za žeb lje  in  značke) 
354 d in , A lo jz  B ukovšek z Golega b rda  
90 d in , Jože Kovač iz K ra n ja  8 d in , V ik to r  
Do lenc iz  Logatca 8 d in , Ignac G rom  z V rh 
n ike  5 d in, J u lij Se lm ajer iz P lacarja  25 din, 
ČD Radeče (žeblje in značke) 290 d in , Franc 
U rb a n ija  7 d in  in  A n to n  M ik lič  5 d in. Sta
nje salda dne 7. decem bra 19G9 skupaj 
280.943,88 din. Vsem da rova lccm  iskrena 
h va la !

U p rava  ZČDS

PRODAM ČEBELARJI!

20 plemenilnikov s po 10 hramčki. Tone Kdo bi dal čebele v najem? Vzamem 30
Babnik, Vodnikova 130, Ljubljana, telefon AZ-panjev ali jih kupim. Navedite najnižjo
55-501. ccno. Milan Breznik, Ormož, Ilardek 1.




